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W doøynkowym korowodzie oúpiewano przyniesio-

ne wieÒce. W treúci przyúpiewek wiele by≥o trafnych 
uwag i spostrzeøeÒ oraz postulatÛw wysuwanych pod 
adresem w≥adz samorzπdowych, a wszystko przekazane 
w formie satyrycznej i duøπ dozπ humoru. Co traf-
niejsze okreúlenia publicznoúÊ øywio≥owo nagradza≥a 
brawami. WieÒce zaú przekazano osobom zas≥uøonym 
dla danego so≥ectwa czy teø ca≥ej gminy, jako forma 
podziÍkowania od rolnikÛw i mieszkaÒcÛw.

Spore emocje wywo≥a≥o teø losowanie loterii fan-
towej, ktÛrej losy sprzedawane by≥y podczas trwania 
imprezy. Zw≥aszcza øe do wygrania by≥o kilkadziesiπt 
nagrÛd, w tym tak wartoúciowe jak: dwa telewizory, 
rower, zestaw 15 m3 øwiru budowlanego, z transportem 
(dwie olbrzymie przyczepy), talony na bezp≥atne zabie-
gi odnowy biologicznej, elektronarzÍdzia, kuchenka 
mikrofalowa, drabina malarska, zestawy iglakÛw do 
ogrodu, zastawy sto≥owe, itd. NiektÛrym szczÍúcie do-
pisa≥o. WidaÊ to by≥o po ich uúmiechniÍtych buziach.

Tym razem w dniach 21-24 sierpnia podπøyliúmy 
szlakami Warmii, Mazur i jeszcze dalej. W blasku 
wschodzπcego s≥oÒca stanÍliúmy w polach Grunwaldu 
i zaúpiewaliúmy ÑBogurodzicÍî oddajπc ho≥d naszym 
przodkom. W duchu modlitwy podπøaliúmy do Sanktu-
arium w Gietrzwa≥dzie, gdzie 131 lat temu ukaza≥a siÍ 
Matka Boøa, budzπc ducha narodowego w zniewolonej 
zaborami Ojczyünie oraz do åwiÍtej Lipki, zwanego 
pÛ≥nocnπ per≥π baroku, s≥ynnego teø z organÛw z trzy-
stoma ruchomymi figurami.



Doroczne Święto Plonów
Wieúci Raniøowskie nr 139-1402

Starostami tegorocznych doøynek byli wyrÛøniajπcy siÍ 
rolnicy: pani Krystyna Wyka z Woli Raniøowskiej i pan Adam 
Burek z Posuch. Oni to po dziÍkczynnej Mszy åw. przekazali na 
rÍce wÛjta Jana Niemczyka duøy bochen chleba, by ten Ñdzieli≥ 
go rÛwno i sprawiedliwie, aby nikomu nie zabrak≥oî.

W dniu 31 sierpnia 2008 roku w Raniøowie odby≥o siÍ doroczne úwiÍto plonÛw ñ Gminne Doøynki. 
Impreza, ktÛra gromadzi zawsze rzesze rolnikÛw i mieszkaÒcÛw gminy oraz sπsiednich miejscowoúci z 
uwagi na jej specyficzny folklor i atrakcyjnoúÊ. 

Lecz zanim nastπpi≥ ten uroczysty moment przekazania 
chleba, impreza rozpoczÍ≥a siÍ juø kilka godzin wczeúniej 
w Posuchach w domu starosty Adama Burka. Tam kapela 
ÑRaniøowianieî powita≥a marszem gospodarza, po czym 
paradnie ñ kapela na wozie a starosta na bryczce ñ udano siÍ 
do Woli Raniøowskiej po staroúcinÍ. Pani Krystyna Wyka ze 
wzruszeniem przywita≥a delegacjÍ, po czym wszyscy udali siÍ 
do Raniøowa na dziÍkczynnπ MszÍ åwiÍtπ. Przed koúcio≥em 
czeka≥y juø zespo≥y wieÒcowe z poszczegÛlnych so≥ectw gminy 
oraz rolnicy, ktÛrzy przyszli dziÍkowaÊ Panu Bogu za plony.

Po Mszy åw. wszyscy w barwnym korowodzie udali siÍ 
na stadion sportowy, gdzie odby≥y siÍ dalsze uroczystoúci. 
Tam g≥Ûwny organizator doøynek - dyrektor Gminnego 
Oúrodka Kultury, Sportu i Rekreacji Stanis≥aw Samojedny 
ñ przywita≥ starostÛw, zespo≥y wieÒcowe i goúci. Na wstÍpie 
przypomnia≥ w skrÛcie historiÍ doøynkowego úwiÍtowania oraz 

wyjaúni≥, dlaczego sπ na tej imprezie takie sta≥e elementy, jak 
chleb i wieÒce. Po krÛtkiej przygrywce w wykonaniu kapeli 
ÑRaniøowianieî nastπpi≥ najwaøniejszy moment Gminnych 
Doøynek ñ przekazanie przez starostÛw KrystynÍ WykÍ i Adama 
Burka poúwiÍconego chleba na rÍce wÛjta gminy RaniøÛw 
Jana Niemczyka. Ten dziÍkujπc za ten dar zapewni≥, øe do≥oøy 
wszelkich staraÒ, aby tego chleba powszedniego nigdy nikomu 
nie zabrak≥o.

Przywitanie i poúwiÍcenie uczestnikÛw uroczystej sumy doøynkowej przez 
ks. Henryka Smaronia.

Mazurskie wieÒce doøynkowe i zespÛ≥ ÑMazurzanieî.

WÛjt Jan Niemczyk przyjmuje chleb od starostÛw: Krystyny Wyki 
i Adama Burka.

Wystawa p≥odÛw rolnych i wystawa fotograficzna.



Doroczne Święto Plonów
Na doøynkowe úwiÍtowanie przybyli rÛwnieø znakomici 

goúcie, m.in. pose≥ na Sejm RP Zbigniew Chmielowiec, asystent 
wiceministra Skarbu PaÒstwa Jana Burego - p. Krzysztof 
MosiÍøny, radny Sejmiku Bogdan Romaniuk, starosta 
kolbuszowski JÛzef Kardyú, zastÍpca dyrektora Podkarpackiego 
Oúrodka Doradztwa Rolniczego w Boguchwale Krystyna 
Gdula, radni powiatowi, radni Rady Gminy w Raniøowie na 

czele z przewodniczπcym Danielem Filπ, so≥tysi, kierownicy 
powiatowych i gminnych instytucji pracujπcych na rzecz 
rolnictwa. Uczestniczyli rÛwnieø przedstawiciele zaprzyjaünionej 
gminy GranË-Petrovce ze S≥owacji na czele ze starostπ Peterem 
PitoÚ·kiem oraz ksiÍøa z trzech parafii znajdujπcych siÍ w 
gminie RaniøÛw. cd. na str. 4

Przejúcie korowodu doøynkowego ul. Grunwaldzkπ.

Starostwie doøynek przyjechali do koúcio≥a bryczkπ ciπgniÍtπ przez parÍ 
koni. W roli woünicy p. Antoni RosÛ≥.

PoczÍstunek swojskim chlebem ze smalcem.

Starostowie przygotowujπ chleb do poczÍstunku.

Otwarcie uroczystoúci doøynkowych przez wÛjta Jana Niemczyka. Z przodu 
fanty loterii.

Przewodniczπcy Rady Gminy Daniel Fila sk≥ada øyczenia pod adresem 
rolnikÛw.

Kapela ÑRaniøowianieî w drodze po starostÛw.
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W doøynkowym korowodzie oúpiewano przyniesione 
wieÒce. W treúci przyúpiewek wiele by≥o trafnych uwag i 
spostrzeøeÒ oraz postulatÛw wysuwanych pod adresem w≥adz 
samorzπdowych, a wszystko przekazane w formie satyrycznej 
i duøπ dozπ humoru. Co trafniejsze okreúlenia publicznoúÊ 
øywio≥owo nagradza≥a brawami. WieÒce zaú przekazano osobom 
zas≥uøonym dla danego so≥ectwa czy teø ca≥ej gminy, jako forma 
podziÍkowania od rolnikÛw i mieszkaÒcÛw. I tak od so≥ectwa 
Wola Raniøowska wieniec trafi≥ do staroúciny Krystyny 
Wyki, od Posuch dla starosty Adama Burka, od Raniøowa dla 
starosty kolbuszowskiego JÛzefa Kardysia, od Porπb Wolskich 
dla ksiÍdza wikariusza Sylwestra Utnika, od Korczowisk dla 
przewodniczπcego Rady Gminy Daniela Fili, od MazurÛw dla 
wÛjta Jana Niemczyka i drugi wieniec z tej miejscowoúci dla 
prezesa Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Oúwiaty, Kultury, 
Sportu Mariana Indyka, od Zielonki dla dyrektor Szko≥y 
Podstawowej Agnieszki Pustkowskiej.

Mi≥ym akcentem by≥o takøe wyrÛønienie przodujπcych 
producentÛw ñ dostawcÛw surowca dla zak≥adÛw: ÑCMOL-
FRUTî w Cmolasie, ktÛrego w≥aúciciel pan Stefan Wrzask 
osobiúcie wrÍczy≥ upominki dla pani Beaty Fudali z Woli 
Raniøowskiej i Janusza Pikora z Zielonki oraz ÑSMAK-EKOî 
w GÛrnie, skπd kosz wyrobÛw firmowych pan Stanis≥aw 
Bednarz z Woli Raniøowskiej odebra≥ z rπk pana Jana Deca 
- kierownika ds. produkcji.

cd. ze str. 3

Radny Sejmiku Bogdan Romaniuk. Z-ca dyr. PODR Krystyna Gdula. Przedstawiciel Zarzπdu ÑSMAKî GÛrno Jan Dec (z lewej) 
wrÍcza kosz wÍdlin dla pana Stanis≥awa Bednarza.

Pan Stefan Wrzask (w úrodku) wrÍcza upominek dla pana Janusza Pikora.

ZespÛ≥ wieÒcowy z Woli Raniøowskiej, przygrywa pan Stanis≥aw Sudo≥.

WieÒczarki z Posuch.Starosta kolbuszowski JÛzef Kardyú dziÍkuje za wieniec zespo≥owi z Raniøowa.
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Po korowodzie wieÒcowym na scenie zaprezentowa≥ 
siÍ w wiπzance taÒcÛw lasowiackich zespÛ≥ ÑLesiakiî 
przygotowany przez choreograf KrystynÍ Mazurkiewicz. 
Przygrywa≥a mu kapela ÑRaniøowianieî.

O godzinie 18 nastπpi≥o losowanie fantÛw w loterii 
fantowej. 66 nagrÛd ufundowanych i przekazanych przez 
sponsorÛw trafi≥o do uczestnikÛw, ktÛrzy wczeúniej wykupili 
losy. Tradycyjnie juø loteria rozpoczyna≥a siÍ od chleba 
wiejskiego ufundowanego przez staroúcinÍ Krystynπ WykÍ, 
potem stopniowo wartoúÊ nagrÛd wzrasta≥a, a co za tym idzie, 
wzrasta≥y teø emocje podczas losowania, aø dosz≥o do g≥Ûwnej 
nagrody ñ roweru sk≥adaka ufundowanego przez Gminnπ 
SpÛ≥dzielniÍ ÑSChî w Raniøowie. SzczÍúliwπ posiadaczkπ 
tego losu okaza≥a siÍ pani Agata Skomro z Raniøowa.

Doøynkom Gminnym towarzyszy≥a wystawa p≥odÛw 
rolnych przygotowana przez paniπ KrystynÍ KoúciÛ≥ek 
z  Podkarpack iego  Oúrodka  Doradz twa  Roln iczego . 
Zgromadzono na niej  ponad sto eksponatÛw rÛønych 

cd. na str. 6

M≥ode wieÒczarki z Zielonki.

ZespÛ≥ wieÒcowy z Korczowisk.

Marian Indyk (z lewej) odbierajπcy wieniec od so≥ectwa Mazury.

ZespÛ≥ wieÒcowy z Porπb Wolskich.

Polka w przetaku. TaÒczπ Szymon Sondej i Ewelina Rembisz.

Loteria fantowa. Los uúmiechnπ≥ siÍ m.in. do przewodniczπcego Daniela 
Fili.
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50 lat na dobre i złe
W dniu 17 wrzeúnia 2008 roku w UrzÍdzie Gminy 

odby≥a siÍ juø doroczna uroczystoúÊ ñ wrÍczenie medali 
ÑZa d≥ugoletnie poøycie ma≥øeÒskieî dla par, ktÛre za-
war≥y zwiπzek ma≥øeÒski w UrzÍdzie Stanu Cywilnego 
w Raniøowie w roku 1958.

NadmieniÊ naleøy, øe we wspomnianym roku zwiπzek ma≥-
øeÒski w USC RaniøÛw zawar≥o 46 par. Przez 50 lat, wspÛlnie 
w dobrym i z≥ym, przeøy≥o tylko 4 pary. Oto one:

- pp. Stefania i JÛzef Chrzπstek z Woli Raniøowskiej,
- pp. Genowefa i JÛzef Kaczor z Posuch,

- pp. Julia i Jan Borkowscy z Woli Raniøowskiej,
- pp. Wiktoria i Wojciech Øy≥a z Woli Raniøowskiej.
Oni to rÛwnieø przeszli pozytywnπ weryfikacjÍ pod wzglÍdem 

Ñzapytania o niekaralnoúÊî.
W imieniu Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej aktu wrÍcze-

nia medali dokona≥ WÛjt Gminy RaniøÛw Jan Niemczyk. Towa-
rzyszyli mu przewodniczπcy Rady Gminy Daniel Fila i kierownik 
UrzÍdu Stanu Cywilnego w Raniøowie Adam Woú. Tradycjπ 
juø sta≥o siÍ fundowanie Jubilatom upominkÛw ze strony UrzÍdu 
Gminy. W tym roku by≥y to: komplet poúcieli, komplet rÍcznikÛw, 
duøa czekolada oraz bukiet kwiatÛw dla paÒ.

Po wrÍczeniu medali mia≥y miejsce wspomnienia i øarty 
przy herbatce i kawie. UroczystoúÊ zakoÒczy≥a siÍ zrobieniem 
wspÛlnego zdjÍcia.

Jak nadmienia kierownik USC RaniøÛw Adam Woú ñ byÊ 
moøe mieszkajπ na terenie gminy pary, ktÛre majπ 50-letni staø 
ma≥øeÒski, ale akt úlubu zawierali w innym USC. Powinni oni 
wÛwczas zg≥osiÊ siÍ do niego, przedk≥adajπc akt ma≥øeÒstwa. 
Na tej podstawie bÍdzie on wnioskowa≥ do Prezydenta RP 
o nadanie medalu. I podobna sytuacja - gdy obecnie gdzieú 
w Polsce mieszkajπ pary, ktÛre zawiera≥y zwiπzek ma≥øeÒski 
w USC RaniøÛw, powinni zwrÛciÊ siÍ do kierownika USC 
w≥aúciwego na miejsce zamieszkania. Bowiem wyszukiwania 
par, ktÛre przeøy≥y wspÛlnie 50 l at i zamieszkujπ na terenie 
gminy, robi siÍ ÑrÍcznieî na podstawie ksiÍgi ma≥øeÒstw 
i analizujπc bazÍ danych o mieszkaÒcach.

Stanis≥aw Samojedny

odmian: zbÛø, ziemniakÛw, owocÛw, warzyw, roúlin 
okopowych, roúlin pastewnych, ziÛ≥. Przy tej okazji 
doradcy z Zespo≥u DoradcÛw PODR udzielali porad 
i wyjaúnieÒ dla licznie zwiedzajπcych rolnikÛw. 
By≥a moøliwoúÊ nabycia ulotek i wydawnictw 
tematycznych.

Druga ciekawostkπ by≥a wystawa fotograficzna 
p rzygo towana  p rzez  dyrek to ra  GOKSiR pn . 
ÑStarostowie lat ubieg≥ychî, na ktÛrej pokazano 
starostÛw z 15 doøynek gminnych odbywajπcych siÍ 
w poprzednich latach. Najstarsze zdjÍcie, jakie uda≥o 
siÍ odnaleüÊ pochodzi≥o z roku 1984.

Dla wszystkich uczestnikÛw przygotowano 
p o c z Í s t u n e k  w  p o s t a c i  s m a c z n e g o  b i g o s u 
serwowanego z wojskowej kuchni polowej. Ta 
zaú by≥a przyczepiona do zabytkowego ÑUrsusaî 
p. Jana Twardowskiego, znanego kolekcjonera 
tych pojazdÛw. ZarÛwno bigos jak i traktor cieszy≥y siÍ 
duøym zainteresowaniem uczestnikÛw doøynek. Ponadto 
przygotowano dla goúci i publicznoúci wiejski, tradycyjny 
chleb ze smalcem.

WÛjt Jan Niemczyk i dyrektor GOKSiR Stanis≥aw 
Samojedny dziÍkujπ sponsorom: PaÒstwu Renacie i Janowi 
Jasku≥a prowadzπcych HurtowniÍ OwocÛw i Warzyw w 
Soko≥owie, Zarzπdowi Gminnej SpÛ≥dzielni ÑSChî w 
Raniøowie, Panu Janowi Be≥zowi z Firmy LAS-POLî ze 
Zmys≥owa, Zarzπdowi Zak≥adÛw MiÍsnych ÑSMAK-EKOî w 

GÛrnie, PaÒstwu Graøynie i Leszkowi Werstakom, starostom 
tegorocznych doøynek pani Krystynie Wyce i panu Adamowi 
Burkowi. SzczegÛlne podziÍkowania naleøπ siÍ rÛwnieø 
wszystkim fundatorom atrakcyjnych fantÛw w loterii.

Stanis≥aw Samojedny
zdjÍcia: Monika Samojedny

cd. ze str. 5

Jedna z atrakcji tegorocznych doøynek ñ bigos z zabytkowej kuchni polowej 
przy rÛwnie starym traktorze.

PaÒstwo Genowefa i JÛzef Kaczor odbierajπ medale i gratulacje 
od wÛjta Jana Niemczyka, przewodniczπcego Daniela Fili oraz 
kierownika USC Adama Wosia.
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Kilka tysiÍcy osÛb przewinÍ≥o siÍ przez tegoroczne 
ñ pierwsze Dni MazurÛw. OsÛb w rÛønym wieku, od dzieci 
poczπwszy, na 70 ñ latkach skoÒczywszy. åwietnie wypoczy-
wali i bawili siÍ. Jak nigdy dotπd z domÛw wylegli mieszkaÒcy 
MazurÛw oraz miejscowoúci sπsiednich. A to za sprawπ naj-
rÛøniejszych atrakcji oferowanych przez organizatorÛw, m.in. 
ñ dobrej muzyki, wolnego wstÍpu na taÒce, duøej iloúci ≥awek, 
stolikÛw i dajπcych cieÒ parasoli, wyboru napojÛw ch≥odzπ-
cych, daÒ gorπcych, darmowych posi≥kÛw dawnej kuchni 
mazurskiej, no i brak imprez konkurencyjnych w najbliøszej 
okolicy. Ale moøe zacznijmy od poczπtku.

ImprezÍ rozpoczπ≥ mecz pi≥ki noønej pomiÍdzy repre-
zentacjπ samorzπdowcÛw gminy RaniøÛw, a reprezentacjπ 
Stowarzyszenia Rozwoju Wsi Mazury, rozegrany na boisku 
miejscowej szko≥y. Mimo øywego dopingu kibicÛw go-
spodarzy i úwietnej gry Mazurzan, Raniøowianie wygrali 
1:0. SÍdzia Mieczys≥aw Burek, po zakoÒczonym meczu, 
zdecydowa≥ daÊ gospodarzom szansÍ rewanøu w rzutach 
karnych, ale i to nie pomog≥o. Druøyna samorzπdowcÛw 
raniøowskich wygra≥a puchar iÖ beczkÍ piwa. Tego samego dnia 
odby≥ siÍ jeszcze turniej pi≥ki siatkowej, druøyn m≥odzieøowych 
mÍsko ñ øeÒskich o nagrodÍ Stowarzyszenia. Mecze rozegrano na 
nowo oddanym boisku siatkÛwki obok Domu Straøaka. Publicz-
noúÊ dopisa≥a. Koncertem zespo≥u ÑRIVERî i zabawπ tanecznπ 
zakoÒczy≥ siÍ pierwszy dzieÒ imprezy.

Kolejne atrakcje Dni MazurÛw rozpoczÍ≥y siÍ w niedzielÍ, juø 
o godzinie 14 ñ tej. Prezes Stowarzyszenia Jan Rzeszutek powi-
ta≥ oficjalnie wszystkich obecnych, w tym przedstawicieli w≥adz 
samorzπdowych gminnych i powiatowych, oraz sponsorÛw, m.in. 
wÛjta Gminy RaniøÛw Jana Niemczyka, przewodniczπcego Rady 
Gminy Daniela FilÍ, cz≥onka Zarzπdu Powiatu Kolbuszowskiego 
Mieczys≥awa Burka. Przedstawi≥ rÛwnieø dalszy program imprezy 
i zaprosi≥ do mi≥ej zabawy.

Jako pierwszy wystπpi≥ ñ zapowiedziany przez dyrektora Mar-
ka Wiπcka ñ szkolny ZespÛ≥ Pieúni i TaÒca ÑMazurekî z MazurÛw. 
Dwie grupy dzieci, starsza i m≥odsza, pod okiem pani choreograf, 

zaprezentowa≥y piÍkne taÒce rzeszowskie i lasowiackie, przygo-
towane specjalnie na ten dzieÒ. S≥ynny ZespÛ≥ ObrzÍdowy ÑMa-
zurzanieî uczestniczy≥ w tym dniu w ogÛlnopolskim przeglπdzie 
wieÒcÛw doøynkowych w Radomyúlu i niestety nie mÛg≥ wystπpiÊ 
ze swoim programem.

Podczas wystÍpu kapeli podwÛrkowej ÑTenderî z Rzeszowa, 
rozpoczÍ≥a siÍ degustacja tradycyjnych wyrobÛw kulinarnych 
przygotowanych przez panie z Ko≥a GospodyÒ Wiejskich. Cz≥on-
kinie Stowarzyszenia ñ Agata Potocka, Marysia Zawada i Jolka 
Rzeszutek ñ czÍstowa≥y obecnych na placu nie tylko chlebem 
wiejskim ze smalcem z cebulkπ, Ñkasiokiemî i Ñryziokiemî, ale teø 
pierogami ruskimi z kaszπ, kapustπ z grochem i zasypkπ, barszczem 
czerwonym i kapuúniakami. Kto tam nie by≥ niech øa≥uje. Napraw-
dÍ pysznoúci. Palce lizaÊ. Tu naleøy siÍ szczegÛlne podziÍkowanie 
wszystkim paniom z KGW, na czele z przewodniczπcπ Emiliπ 
Adamczyk i dzia≥aczkπ Genowefπ Makusak, ktÛre to wymienione 
potrawy starodawne przygotowa≥y bezinteresownie, specjalnie dla 
uczestnikÛw mazurskiej imprezy. By≥a teø okazja kupiÊ wiÍksze 
iloúci tych potraw, choÊby do domu, za rozsπdnπ cenÍ. Stoiska 
gastronomiczne hotelu Gran ñ Lech oferowa≥y natomiast standar-
dowe posi≥ki i napoje ch≥odzπce, do wyboru. 

Najm≥odszym uczestnikom imprezy najbardziej chyba sma-
kowa≥a wata cukrowa. Wraz z mamusiami oblegli, jak ostatnio, 
dmuchany zamek ze zjeødøalniπ i trampoliny, na ktÛrych moøna 
by≥o nieüle poskakaÊ. Co odwaøniejsi piratowali, z bezpiecznπ 
prÍdkoúciπ, na tzw. quadach (motocyklach czteroko≥owych). Nie 
brakowa≥o teø chÍtnych na przejaødøki bryczkπ, ciπgnionπ przez 
potulne kucyki.

Wiele emocji i radoúci wzbudzi≥y doúÊ nietypowe konkursy. 
Dla dzieci i dla doros≥ych. RozpoczÍ≥y je dzieci wyúcigami - bie-
giem w workach, na czas. W tej konkurencji najlepszy okaza≥ 
siÍ Filip Jasku≥a. Pokona≥ 15 ñ tu rywali. W nagrodÍ otrzyma≥ 

- Dlaczego wy zawsze jak coú robicie, to macie piÍknπ pogodÍ ñ pytali uczestnicy ostatniej imprezy jednego 
z organizatorÛw. ñ A bo my mamy ksiÍdza proboszcza w Stowarzyszeniu i on to za≥atwia, to jest jego wk≥ad 
ñ odpar≥ z uúmiechem zapytany. I chyba coú w tym jest. Ostatnie imprezy organizowane przez Stowarzy-
szenie Rozwoju Wsi Mazury, zarÛwno Wielki Piknik Rodzinny w dniu 1 czerwca, jak i Dni MazurÛw 6 i 7 
wrzeúnia mia≥y pogodÍ jak na zamÛwienie.

Dni Mazurów 2008

Ksiπdz Dopart (z ty≥u) patrzy z gÛry na swoich parafian i pozdrawia ich wyciπgniÍtπ 
rÍkπ. To by≥ naprawdÍ piÍkny widok.

cd. na str. 8
Øeby tak rzucaÊ ciÍøkim i niewygodnym balem trzeba by≥o mieÊ si≥y nie 
ma≥o.
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koszulkÍ. Zdobywcy drugiego i trzeciego miejsca otrzymali smycz 
na psa i gadøety.

Konkurencje ktÛre zainteresowa≥y t≥umy doros≥ych to ñ picie 
piwa przez s≥omkÍ, na czas, oraz rzut balem s≥omy na odleg≥oúÊ. Do 
pÛ≥litrowych kubkÛw z piwem stanÍ≥o siedmiu hardych mÍøczyzn, 
zapewne dobrze wprawionych w spoøywaniu tego napoju. Ledwo 
rozpoczÍ≥y siÍ g≥oúne dopingi kibicÛw poszczegÛlnych zawodni-
kÛw, a juø pan Waldemar Dziadura zdπøy≥ oprÛøniÊ kubek i po-
stawiÊ go do gÛry dnem. By≥ bezkonkurencyjny. W nagrodÍ otrzy-
ma≥Ö kufel piwa, ktÛry juø tym razem mÛg≥ wypiÊ bez poúpiechu. 
W rzucie balem s≥omy, jak siÍ okaza≥o decydowa≥a nie tylko si≥a 
fizyczna zawodnikÛw, ale i sposÛb rzucania. SpoúrÛd kilkunastu 
rzucajπcych, tÍgich ch≥opÛw, najlepszy okaza≥ siÍ Jan Kupiec. 
Rzucony przez niego bal polecia≥ na odleg≥oúÊ 13 metrÛw.

Atrakcjπ wczeúniej nie zapowiadanπ, a wiÍc niespodziankπ, 
ktÛra wywo≥a≥a duøe zaskoczenie wszystkich obecnych, by≥o 
przybycie na imprezÍ mazurskiego proboszcza ks. Wies≥awa Do-
parta, naÖ motolotni. Przylecia≥ on specjalnie ze swoim kolegπ, 
aby chwilÍ pokrπøyÊ i pomachaÊ rÍkπ bawiπcym siÍ parafianom 
i ich goúciom. Ci z ziemi rÛwnieø odwzajemnili siÍ machaniem 
i oklaskami. Ksiπdz Dopart administruje parafiπ mazurskπ juø 11 
lat. Przez ten czas da≥ siÍ poznaÊ od jak najlepszej strony. Jak na 
prawdziwego gÛrala przysta≥o, jest niezwykle pracowity i przed-
siÍbiorczy. No i towarzyski, czym zaskarbi≥ sobie sympatiÍ chyba 
wszystkich parafian. Jak wypoczywa to tylko w gÛrach na nartach, 
lub na motolotni.

Na nieco d≥uøszπ chwilÍ niø ksiπdz, pojawi≥ siÍ radny Sejmiku 
WojewÛdztwa Podkarpackiego, by≥y starosta Bogdan Romaniuk. 
Przyby≥, by wrÍczyÊ ufundowany przez siebie puchar zwyciÍskiej 
druøynie, w sobotnim meczu pi≥ki noønej. Odbierajπcy puchar 
- kapitan druøyny samorzπdowcÛw Daniel Fila ñ przekaza≥ go 
organizatorom imprezy, na rÍce prezesa Rzeszutka. Jak powiedzia≥ 
ñ w dowÛd uznania za bezinteresowne przygotowanie tak wspania-
≥ej imprezy dla kilku tysiÍcy osÛb, úwietnie wypoczywajπcych tu 
w dniu wczorajszym i dzisiejszym.

Spore emocje wywo≥a≥o teø losowanie loterii fantowej, ktÛrej 
losy sprzedawane by≥y podczas trwania imprezy. Zw≥aszcza øe 
do wygrania by≥o kilkadziesiπt nagrÛd, w tym tak wartoúciowe 
jak: dwa telewizory, rower, zestaw 15 m3 øwiru budowlanego, 
z transportem (dwie olbrzymie przyczepy), talony na bezp≥atne 
zabiegi odnowy biologicznej, elektronarzÍdzia, kuchenka mikro-
falowa, drabina malarska, zestawy iglakÛw do ogrodu, zastawy 
sto≥owe, itd. NiektÛrym szczÍúcie dopisa≥o. WidaÊ to by≥o po ich 
uúmiechniÍtych buziach.

Po zmroku, z chwilπ nastania nocy nastπpi≥a wymiana po-
koleÒ. Miejsce dzieci i osÛb w wieku starszym zajÍ≥y pokolenia 

Ñnastoî i Ñdziestoî ñ latkÛw. Wiele godzin trwa≥a zabawa taneczna, 
przy muzyce zespo≥u ÑEkspressî z Kolbuszowej. WstÍp wolny. 
Nad bezpieczeÒstwem czuwali wynajÍci agenci ochrony, ktÛrzy 
doúÊ skutecznie rozprawiali siÍ, z nielicznymi wprawdzie prÛbami 
rozrabiania przez agresywnych Ñch≥ystkÛwî. Noc sprzyja≥a wido-
wiskowemu pokazowi sztucznych ogni, tzw. fajerwerkÛw.

Aø nie chce siÍ wierzyÊ, øe ta wspania≥a impreza, integrujπca 
wszystkie pokolenia mieszkaÒcÛw wielu miejscowoúci okolicz-
nych, zosta≥a zorganizowana przez dos≥ownie garstkÍ zapalonych 
dzia≥aczy mazurskiego Stowarzyszenia, na czele z Janem Rze-
szutkiem, Romanem Jasku≥π, Marysiπ Zawadowπ, Agatπ Potockπ, 
Bogdanem Goleszem, Henrykiem Olszowym, Janem Olszowym, 

WidaÊ jak zaciÍty to by≥ mecz. Zawodnikowi z Raniøowa strzelenie gola 
udaremni≥ obroÒca Mazurzan R. Jasku≥a (przed bramkarzem).

Zawody w piciu piwa przez s≥omkÍ chyba najbardziej rozbawi≥y publicznoúÊ. 
Trzeci od lewej zwyciÍzca tej konkurencji W. Dziadura z MazurÛw.

Na scenie ZespÛ≥ Pieúni i TaÒca ÑMazurekî ñ chluba miejscowej Szko≥y 
Podstawowej i dyrektora M. Wiπcka.

cd. ze str. 7
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Kazimierzem Frπczem, Tadeuszem Sikorπ, Wojciechem Cebulπ 
i Paw≥em Decem. ChoÊ w rÛønych momentach przygotowaÒ i prze-
biegu imprezy w≥πczali siÍ rÛwnieø inni cz≥onkowie tej organizacji, 
jak i osoby spoza, ktÛrych nie sposÛb tu wszystkich wymieniÊ, to 
ci wziÍli na swoje barki g≥Ûwny ciÍøar organizacji imprezy.

By≥a to kolejna juø, ca≥kowicie oddolna inicjatywa i realizacja. 
Bez udzia≥u jakiejkolwiek instytucji samorzπdowej czy politycznej. 
Uda≥o siÍ natomiast pozyskaÊ wsparcie finansowe z Programu 
Integracji Spo≥ecznej PPWOW. Ogromny wysi≥ek, ale i satysfak-
cja. Prezes Jan Rzeszutek nie ukrywa wzruszenia. Zapytany co go 
najbardziej cieszy, po krÛtkim zastanowieniu odpar≥ ñ zadowole-

Puchar ufundowany i wrÍczony przez radnego B. Romaniuka (w úrodku), ka-
pitanowi druøyny samorzπdowcÛw raniøowskich D. Fili (pierwszy od lewej), 
trafi≥ do rπk prezesa mazurskiego Stowarzyszenia J. Rzeszutka. 
                     Fot. B. Popek

Podziêkowanie
W imieniu Zarzπdu Stowarzyszenia Rozwoju Wsi 

Mazury, oraz w≥asnym, chcia≥bym rÛwnieø i tπ drogπ 
podziÍkowaÊ wszystkim osobom, ktÛre przyczyni≥y 
siÍ do zorganizowania w dniach 6 i 7 wrzeúnia b.r. 
imprezy pod nazwπ ÑDni MazurÛw 2008î.

W pierwszej kolejnoúci dziÍkujÍ wszystkim cz≥onkom 
Stowarzyszenia, ktÛrzy w≥πczyli siÍ ochoczo w organizacjÍ 
imprezy. Nie jestem w stanie wymieniÊ wszystkich, wiÍc ogra-
niczÍ siÍ tylko do tych, ktÛrzy poúwiÍcili najwiÍcej swojego 
cennego czasu, øeby tπ imprezÍ przygotowaÊ i przeprowadziÊ. 
Na takie szczegÛlne podziÍkowanie zas≥uøyli: Roman Jasku-
≥a, Bogdan Golesz, Henryk Olszowy, Maria Zawada, Agata 
Potocka, Kazimierz Frπcz, Wojciech Cebula, Tadeusz Sikora, 
Pawe≥ Dec, Grzegorz Bednarz, Krzysztof Nowak, Renata åliø, 
Anna Olszowy, Jan Olszowy i Mieczys≥aw Burek z Raniøowa. 
DziÍkujÍ takøe wszystkim osobom spoza Stowarzyszenia, ktÛ-
rzy nie szczÍdzili pomocy. W szczegÛlnoúci Dorocie i Jurkowi 
JÍczmienionka z  Podkarpackiego Banku Øywnoúci w Rzeszowie, 
ktÛrzy zawsze w miarÍ moøliwoúci starajπ siÍ pomÛc naszemu 
Stowarzyszeniu.

Na rÍce przewodniczπcej - pani Emilii Adamczyk sk≥adam 
serdeczne podziÍkowanie wszystkim Paniom z Ko≥a GospodyÒ 
Wiejskich w Mazurach, ktÛre wykaza≥y ogrom staraÒ, aby wypro-
mowaÊ swojskie jad≥o, jad≥o naszych babci i mam. Bardzo ciÍøko 
siÍ napracowa≥y podczas przygotowania wyrobÛw i robi≥y to 

ca≥kowicie za darmo. To One przygotowujπc potrawy regionalne 
przedstawi≥y ich niewπtpliwe walory smakowe. Serdecznie dziÍ-
kujÍ im za wszystko to, co uczyni≥y aby uúwietniÊ Dni MazurÛw 
i rozs≥awiÊ naszπ miejscowoúÊ.

DziÍkujÍ wszystkim sponsorom, ktÛrzy ufundowali nagrody 
w Loterii Fantowej. A byli nimi:
 r Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Mazury
 r PPUH Hurt ñ Detal JÛzef Dul z MazurÛw
 r Zak≥ad Kamieniarski Bogdan Zawada z MazurÛw
 r Zak≥ad Stolarski JÛzef StÍpieÒ z MazurÛw
 r WÛjt Gminy ñ p. Jan Niemczyk z Raniøowa
 r Przewodniczπcy Rady Gminy ñ p. Daniel Fila z Raniøowa
 r Firma Transportowa ÑRoboty Ziemneî Leszek Kochanowicz 

z Zielonki
 r Podkarpackie Centrum Promocji Zdrowia ÑLas ñ Polî Jan 

Be≥z z Soko≥owa M≥p
 r Firma Budowlana ÑRembiszî Ryszard Rembisz z Zielonki
 r SzkÛ≥ka Drzew i KrzewÛw Ozdobnych Genowefa Krudysz 

z Raniøowa
 r Zak≥ad MiÍsny Janusz Karkut z Kolbuszowej
 r Hurtownia OwocÛw i Warzyw Renata i Jan Jasku≥a z Soko-

≥owa M≥p
 r Firma ÑProj ñ Budî Henryk Bajek z Woli Raniøowskiej
 r Marek Grzesik dziennikarz Radia Centrum z Rzeszowa.

Z powodu ograniczonej iloúci miejsca nie jestem w stanie wy-
mieniÊ tu wszystkich, ktÛrzy wnieúli swÛj wk≥ad w tπ imprezÍ. 

Prezes Stowarzyszenia Rozwoju Wsi Mazury
Jan Rzeszutek     

nie osÛb starszych, ktÛrych lata ca≥e nie widzia≥em na festynach. 
Przyszli, spotkali siÍ ze znajomymi, posiedzieli, pos≥uchali muzyki, 
powspominali m≥ode lata, wypili piwo, zjedli dawnπ potrawÍ. Wi-
dzia≥em ich uúmiechy na twarzach i to mi wystarczyÖ

Benedykt Popek                 
Los uúmiechnπ≥ siÍ m.in. do pani Renaty. Z rπk przedstawicieli Stowarzysze-
nia T. Olszowego i J. Rzeszutek odbiera wylosowany mniejszy telewizor.
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Wakacje w Zielonce
W okresie wakacji Stowarzyszenie Rozwoju Wsi 

Zielonka zgodnie z kierunkiem dzia≥aÒ statutowych 
podjÍ≥o siÍ organizacji czasu wolnego dla dzieci 
i m≥odzieøy naszej miejscowoúci. Zaplanowane zajÍ-
cia odbywa≥y siÍ przez 10 dni w okresie od 18 do 29 
sierpnia 2008r.

Projekt na pierwszym miejscu zak≥ada≥ zorganizowanie 
czasu wolnego dla dzieci pozostajπcych w Zielonce przy jak 
najwiÍkszym ich zaangaøowaniu i wykorzystaniu ich potencja-
≥u. Zadbaliúmy o to, aby dzieci spÍdza≥y wolny czas ciekawie 
i przyjemnie a takøe poøytecznie ñ stπd oprÛcz wypoczynku 
ma≥a doza pracy: odnawianie eksponatÛw izby regionalnej.

W tym dniu przenieúliúmy siÍ na kilka godzin w klimat 
dawnej wsi. Spacerowaliúmy po op≥otkach zagrÛd ch≥opskich, 
wdychaliúmy rzeúkie powietrze, cieszyliúmy siÍ spokojem 
i urokiem tego miejsca podziwiajπc úpiew ptakÛw. Tu czas 
jakby siÍ zatrzyma≥: gospodyni wyciπga z pieca smaczny, 
pachnπcy chleb, w oddali s≥ychaÊ pobekiwanie kÛz, pianie 

Zgodnie z za≥oøeniem zajÍcia odbywa≥y siÍ w szkole, 
w plenerze, czÍúÊ w formie wyjazdowej. Tak wiÍc nie zabrak≥o 
zajÍÊ rekreacyjnych, konkursÛw i rozgrywek sportowych.

Podczas zajÍÊ wyjazdowych w zagrodzie garncarskiej 
moøna siÍ by≥o przekonaÊ, øe Ñ nie úwiÍci garnki lepiπî prÛ-
bujπc swoich umiejÍtnoúci na kole garncarskim oraz podzi-
wiajπc sprytne rÍce garncarza, spod ktÛrych po mistrzowsku 
wychodzi≥y kszta≥tne, úlicznie zdobione naczynia z gliny. 
No i oczywiúcie wspania≥a lekcja historii: Ñjak to z garnkiem 
by≥oî. Urzeczeni øyczliwoúciπ gospodarza zagrody wyjeødøa-

liúmy stamtπd pe≥ni wra-
øeÒ, z bagaøem naczyÒ 
samodzielnie tu ulepio-
nych zgodnie z instruk-
cja garncarza - mistrza 
tej sztuki.

Ci, ktÛrzy posiadajπ 
kartÍ rowerowπ brali 
udzia≥ w wycieczce ro-
werowej wyznaczonym 
szlakiem turystycznym 
po najbliøszej okolicy. 
Trasa wiod≥a przez Mazu-
ry, Korczowiska, úcieøkÍ 
edukacyjnπ ÑZdo≥gaî. 
W trakcie przerw moøna 
by≥o us≥yszeÊ ciekawost-
ki o najbliøszej okolicy 

oraz dowiedzieÊ siÍ np. jak zachowaÊ siÍ podczas burzy 
w nieoczekiwanych sytuacjach. Wycieczka by≥a rÛwnieø 
sprawdzianem umiejÍtnoúci poruszania siÍ rowerem po dro-
dze publicznej oraz zdyscyplinowania uczestnikÛw. Dzieci 
m≥odsze uczestniczy≥y w tym czasie w zabawach i zajÍciach 
ruchowych na sali gimnastycznej.

Zorganizowano takøe zajÍcia plastyczne, w trakcie ktÛ-
rych wykonano wycinanki z papieru, ozdoby z bibu≥y i s≥omy. 
Nie zabrak≥o pog≥Íbiania wiedzy na temat roli i znaczenia 
ozdÛb ludowych w naszej kulturze. Powsta≥e akcesoria sztuki 
ludowej bÍdπ ozdobπ odnowionej izby regionalnej.

Bardzo ciekawe zajÍcia w formie wyjazdowej odby≥y 
siÍ w skansenie w Kolbuszowej. îKipi ciasto w dzieøyî ñ to 
wspania≥a lekcja na temat miejsca chleba w polskiej tradycji 
ludowej oraz pokaz pieczenia w wiejskim piecu. Nie obesz≥o 
siÍ oczywiúcie bez degustacji smacznych wiejskich proziakÛw 
pieczonych przy chlebie. A wszystkie te przeøycia - w scenerii 
dawnej polskiej wsi, z zagrodami, chatami krytymi s≥omπ 
w tle.
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koguta ñ s≥owem: jak w dawnej polskiej wsi spokojnej, wsi 
weso≥ej...

Wszystkich ujÍ≥a goúcinnoúÊ i serdecznoúÊ pracownikÛw 
skansenu. Wracaliúmy obdarowani ogromnym bochnem chle-
ba pe≥ni wraøeÒ i emocji. Chleb bardzo smakowa≥ z kie≥baskπ 
pieczonπ przy ognisku w nastÍpnym dniu zajÍÊ.

W innym dniu projektu pod kierunkiem opiekunÛw 
powstawa≥y teksty do melodii ludowych a nastÍpnie przepro-
wadzono konkurs piosenek i przyúpiewek ludowych. Okaza≥o 
siÍ, jakie mamy talenty.

Nie s≥ab≥o zainteresowanie zajÍciami sportowymi, zaba-
wami i grami o charakterze wspÛ≥zawodnictwa.

PoúwiÍcono takøe czas na renowacjÍ sprzÍtu w szkolnej 
izbie regionalnej: mycie, szlifowanie, malowanie, odúwieøa-
nie. NiektÛre sprzÍty tak teraz wyglπdajπ, øe trudno oczu od 
nich oderwaÊ. I tu znÛw ujawni≥y siÍ ukryte talenty...

Duøym powodzeniem cieszy≥ siÍ wyjazd do kina Helios 
w Rzeszowie na film ÑWallyî, wspÛlne zabawy, dyskoteka.

W kaødym dniu przewidziano posi≥ek dla uczestnikÛw.
Sπdzimy, øe warto by≥o wdroøyÊ ten projekt ze wzglÍ-

du na jego poøytecznoúÊ. To przede wszystkim organizacja 
czasu wolnego dla dzieci i m≥odzieøy w okresie wakacyjnym 
a rÛwnoczeúnie pog≥Íbianie wiedzy z rÛønych dziedzin, 
wspÛlna zabawa, ktÛra s≥uøy wzajemnej integracji, wzbo-
gacanie przeøyÊ i doznaÒ, usprawnianie kondycji fizycznej, 

Urodzi≥a siÍ w wielodzietnej rodzinie (jedenaúcie dzieci) jako 
jedna z najm≥odszych. Rodzice jej zmarli, gdy by≥a dzieckiem. 
Pozosta≥a pod opiekπ starszych siÛstr i braci. Nie ominÍ≥a jej s≥uøba 
u bogatych kuzynÛw. Nie ominÍ≥y jej wyjazdy do Niemiec i praca 

100 lat

we dworach. Poniewaø na sta- ≥ e 
zamieszkiwa≥a w Korczowi-
skach, w czasie II wojny nie 
ominÍ≥o jej wraz z rodzinπ wysiedlenie.

Po wojnie powrÛci≥a do Korczowisk 
i wraz z mÍøem prowadzi≥a niewielkie gospo-
darstwo rolne.

Recepta na d≥ugie øycie wed≥ug Jubilatki? 
Doskona≥a umiejÍtnoúÊ wspÛ≥øycia z naturπ. 
To co dla innych na polu by≥o chwastem, dla 
niej stanowi≥o lekarstwo. W jej domu zawsze 
by≥o pe≥no suszonych ziÛ≥, dzikich owocÛw, 
dziesiπtki litrÛw rÛønego rodzaju sokÛw 
i przetworÛw. Jednak swoje setne urodziny 
obchodzi≥a w szpitalu, gdzie by≥a operowana 
po z≥amaniu szyjki koúci udowej.

Obecnie przykuta do ≥Ûøka mieszka u sy-
na w Raniøowie, bÍdπc pod opiekπ ca≥ej jego 
rodziny, a wiÍc syna i jego øony, cÛrki i ziÍcia 
oraz dorastajπcej prawnuczki.

Salomea Iskra z domu Koper, urodzi≥a siÍ 16 sierpnia 1908 r. Mieszkanka 
Korczowisk, ostatnie lata zamieszka≥a w Raniøowie wraz z synem Szczepanem 
Iskrπ i jego rodzinπ, bÍdπc pod ich opiekπ. PodwÛjna wdowa. Urodzi≥a troje 
dzieci, doczeka≥a siÍ dziewiÍcioro wnukÛw, dziewiÍtnaúcioro prawnukÛw i dwoje 
praprawnuczπt.

zdrowej konkurencji w zabawie i sporcie. WyliczaÊ moøna 
by tu jeszcze wiele, ale najwaøniejsze w tym to chyba to, øe 
nam siÍ uda≥o.

NiektÛrzy pewno po≥knÍli bakcyla, bo niedawno w≥aúnie 
odby≥a siÍ dyskoteka dla m≥odzieøy...

DziÍkujemy serdecznie wszystkim, ktÛrzy wziÍli udzia≥ 
w projekcie, tym, ktÛrzy go przeprowadzili oraz wszystkim, 
ktÛrzy nas w jakikolwiek sposÛb wspierali.

Projekt finansowany z Programu Integracji Spo≥ecznej.
Organizatorzy

Pani Graøyna Szlachetka z PT KRUS w Kolbuszowej 
wrÍcza dyplom i decyzjÍ o przyznaniu podwyøszone-
go úwiadczenia. W imieniu Jubilatki odebra≥ jej syn 
p. Szczepan Iskra.
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W dniu 15 wrzeúnia br. w Galerii 220 Starostwa Po-
wiatowego w Kolbuszowej odby≥o siÍ otwarcie i wernisaø 
wystawy pt. ÑGRZYBOBRANIEî. Uroczystego otwarcia 
wystawy dokonali: Starosta Kolbuszowski JÛzef Kardyú, 
ZastÍpca Nadleúniczego Nadleúnictwa Kolbuszowa Stani-
s≥aw Peret oraz PaÒstwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny 
w Kolbuszowej Henryk Ba≥amut.

Wystawa Edukacyjna pt. ,,GRZYBOBRANIEî czynna bÍdzie 
do 15 paüdziernika 2008 r. w godzinach od 7.30 do 15.30.

Pan Henryk Ba≥amut w swoim wystπpieniu zachÍci≥ wszyst-
kich obecnych, by ci majπc wπtpliwoúÊ co do gatunku znalezionego 
grzyba, zg≥aszali siÍ do Powiatowego Inspektoratu Sanitarnego, 
gdzie pracujπ klasyfikatorzy grzybÛw. Ci z pewnoúciπ dadzπ w≥a-
úciwπ odpowiedü na nurtujπce pytanie. Siedziba Inspektoratu znaj-
duje siÍ w budynku Starostwa przy ul. 11 Listopada 10, na I piÍtrze, 
a klasyfikatorzy pracujπ od poniedzia≥ku do piπtku w godz. 7.30 do 
15.30, lub moøna zadzwoniÊ pod nr telefonu 0172271150.

uprawie pochodzπ z roku 1650, z Francji, obecnie zaú sπ produ-
kowane na wielkπ skalÍ. W ostatnich latach podaø uprawianych 
grzybÛw w Europie znacznie siÍ zwiÍkszy≥a, zw≥aszcza øe na rynku 
pojawi≥y siÍ jeszcze twardziak jadalny, shii-take (Lentinula edodes) 
i boczniak ostrygowaty (Pleurotus ostreatus).

Znaczenie grzybÛw dla cz≥owieka nie ogranicza siÍ do dostar-
czania pokarmu. Wiele odmian serÛw uzyskuje swÛj specyficzny 
aromat dopiero po dodaniu grzybÛw. Penicillum roqueforti i Peni-
-cillum camemberti to dwa znane przyk≥ady. Rozmaite droødøe 
uøywane w piekarnictwie oraz w produkcji piwa lub wina sπ 
rÛwnieø grzybami. Droødøe przerabiajπ cukier zawarty w s≥odzie 
lub moszczu na alkohol. Juø od setek lat cz≥owiek potrafi wyko-
rzystywaÊ te grzyby ku w≥asnemu poøytkowi.

Natomiast grzyby powodujπce pleúnienie artyku≥Ûw spo-
øywczych sπ mniej chÍtnie widziane. NiektÛre z nich wydzielajπ 
mikotoksyny, substancje, ktÛre juø w ma≥ych iloúciach mogπ byÊ 
bardzo szkodliwe dla cz≥owieka i zwierzπt. Najbardziej znane 

sπ aflatoksyny wytwarzane przez Aspergillus flauus. 
Znaczne straty gospodarcze mogπ spowodowaÊ grzyby 
pasoøytujπce na roúlinach uøytkowych. WúrÛd grzybÛw 
pasoøytÛw drzew oprÛcz opieÒki miodowej (Armillaria 
mellea) szczegÛlnie groüny jest korzeniowiec wieloletni 
(Heteroba-sidion annosum). W niektÛrych okolicach 
grzyb ten powodujπcy intensywnπ zgniliznÍ drewna 
wystÍpuje powszechnie. OpieÒka moøe poraøaÊ nawet 
m≥ode úwierki, wywo≥ujπc charakterystyczne wycieki 
øywicy, u starszych zaú drzew - zgrubienia w odziom-
kowej czÍúci pnia. Jest szczegÛlnie czÍsta w starych 
drzewostanach i monokulturach iglastych. Grzyby pa-
soøytnicze mogπ rÛwnieø spowodowaÊ ogromne obniøki 
plonÛw w rolnictwie. W roku 1846 zaraza ziemniaka 
(Phytophthora infestans) na skutek ch≥odnego i wilgot-
nego lata wystπpi≥a w ca≥ej Irlandii w takim nasileniu, 
øe zniszczy≥a zbiory ziemniakÛw, powodujπc klÍskÍ g≥o-
dowπ. Rolnicy zostali pozbawieni podstaw egzystencji, 
wielu musia≥o emigrowaÊ do Ameryki. 

Dziú przez stosowanie fungicydÛw staramy siÍ 
zmniejszyÊ straty powodowane przez chorobotwÛrcze grzyby 
do minimum. Istniejπ jednak dziedziny, w ktÛrych grzyby grajπ 
waønπ pozytywnπ rolÍ. W roku 1928 Aleksander Flemming odkry≥ 
antybiotyk penicylinÍ, produkowanπ przez grzyb. DziÍki temu od-
kryciu otworzy≥y siÍ nowe perspektywy w dziedzinie zwalczania 
chorÛb infekcyjnych wywo≥ywanych przez bakteriÍ. Dziú úwia-
towa produkcja penicyliny wynosi 20 000 ton rocznie. Ogromny 
potencja≥ kryjπcy siÍ w najrozmaitszych grzybach wytwarzajπcych 
substancje czynne wymaga jeszcze wnikliwych badaÒ. ByÊ moøe 
juø wkrÛtce ta lub inna wyizolowana substancja okaøe siÍ szcze-
gÛlnie uøyteczna dla medycyny.

OG£OSZENIE
Klub Sportowy ÑRaniøoviaî RaniøÛw og≥asza nabÛr do 

pracy w formie wolontariatu osobÍ ze znajomoúciπ obs≥ugi 
stron internetowych oraz posiadajπca umiejÍtnoúÊ pisania 

artyku≥Ûw prasowych o tematyce sportowej z terenu 
Gminy RaniøÛw.

Zg≥oszenia wysy≥aÊ na adres: mietekb0@op.pl, tel. 
691 873 223 do dnia 31 paüdziernika 2008r. 

Grzybobranie

CO ROBI∆ W PRZYPADKU ZATRUCIA GRZYBAMI I 
PODEJRZENIA O ZATRUCIE?

Przy pierwszych objawach zatrucia grzybami trzeba nie-
zw≥ocznie zawiadomiÊ lekarza lub szpital. Natychmiast wywo≥aÊ 
wymioty i oprÛøniÊ øo≥πdek! Resztki grzybÛw i wymiociny zabez-
piecza siÍ, aby umoøliwiÊ oznaczenie gatunku grzyba i zastosowa-
nie odpowiedniej terapii. Przy niebezpiecznych zatruciach okres do 
wystπpienia pierwszych oznak choroby jest czÍsto d≥uøszy niø przy 
løejszych. Jednakøe krÛtki okres utajenia nie wyklucza podwÛj-
nego zatrucia drugim, niebezpieczniejszym trujπcym grzybem! 
Jeøeli objawy wystπpi≥y po up≥ywie ponad 4 godzin od spoøycia, 
istnieje podejrzenie zatrucia úmiertelnie trujπcym muchomorem 
sromotnikowym (amanita phalloides). W tym przypadku trzeba 
wszystkie osoby biorπce udzia≥ w posi≥ku skierowaÊ natychmiast 
do szpitala.

ZNACZENIE GRZYB”W DLA CZ£OWIEKA
Grzyby zajmujπ w przyrodzie znaczπce miejsce i wykonujπ 

waøne ekologicznie zadania. Majπ istotny udzia≥ w nieprzerwanie 
przebiegajπcych procesach przemiany materii. Tylko z punktu wi-
dzenia cz≥owieka moøna je podzieliÊ na poøyteczne i szkodliwe.

OprÛcz grzybÛw jadalnych zbieranych w lasach i na ≥πkach 
coraz wiÍkszπ popularnoúciπ cieszπ siÍ grzyby uprawiane. Naj-
bardziej znana jest uprawa pieczarek. Pierwsze wzmianki o ich 
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ZespÛ≥ obrzÍdowy ÑMazurzanieî juø 
od 1998 jest obecny na piÍknej imprezie 
- Podkarpackim Konkursie WieÒca Do-
øynkowego. 

Regulamin konkursu ciπgle siÍ zmienia, 
w pierwszych przeglπdach wieÒce inne niø trady-
cyjne nie zosta≥y dopuszczane do konkursu. By≥o 
to bardzo krzywdzπce dla pozosta≥ych wieÒcÛw, 
ktÛre by≥y rÛwnie piÍkne. W kolejnych latach 
dopuszczono wieÒce o treúci religijnej oraz inne 
formy wieÒca. Konkurs polega≥ na prezentacji 
wieÒca i krÛtkim widowisku øniwnym. Lata kolejne 
to rezygnacja z widowiska obrzÍdowego, liczy siÍ 
tylko wieniec i czÍúciowo strÛj grupy wieÒcowej.

W 2008 roku w XIII edycji konkursu nasz 
wieniec poúrÛd wszystkich 65 zosta≥ wysoko oce-
niony i sklasyfikowano go na III miejscu.

Jan Adamczyk

III miejsce za wieniec dożynkowy

 1. P≥atnoúci obszarowe 
Do Biura Powiatowego wp≥ynÍ≥o 5.197 wnioskÛw 

o przyznanie p≥atnoúci do gruntÛw rolnych na rok 2008, co 
stanowi 99% stanu sp≥ywu wnioskÛw z roku poprzedniego. 

Z tego z Gminy RaniøÛw wp≥ynÍ≥o 910 wnioskÛw (o 5 
wnioskÛw mniej niø w roku ubieg≥ym).

Stan sp≥ywu wnioskÛw w podziale na miejscowoúci:
 -  Korczowiska ñ 47 wnioskÛw,
 -  Mazury ñ 106,
 -  RaniøÛw ñ 159,
 -  Staniszewskie ñ 84,
 -  Wola Raniøowska ñ 366,
 -  Zielonka ñ 148.

W chwili obecnej przeprowadzana jest kontrola admi-
nistracyjna wnioskÛw w Biurze Powiatowym. Zatwierdzono 
do tej pory 3.517 wnioskÛw, co stanowi 68% wszystkich 
wnioskÛw.

W roku 2008 o przyznanie przejúciowych p≥atnoúci 
z tytu≥u owocÛw miÍkkich ubiega siÍ 46 rolnikÛw (18 osÛb 
z Gminy RaniøÛw), z czego 39 z≥oøy≥o umowy przetwarzania 
(w tym 15 osÛb z Gminy RaniøÛw) , natomiast 7 rolnikÛw 
wycofa≥o deklaracjÍ dzia≥ek rolnych zawierajπcych owoce 
miÍkkie (w tym 3 osoby z Gminy RaniøÛw).
 2. Wspieranie gospodarstw niskotowarowych

NabÛr wnioskÛw w ramach wspierania gospodarstw 
niskotowarowych odbywa≥ siÍ w latach 2005-2006. W ra-
mach I naboru z≥oøono 269 wnioskÛw o przyznanie p≥atnoúci 
niskotowarowej, natomiast w ramach II naboru z≥oøono 116 
wnioskÛw.

Dla I naboru wnioskÛw oúwiadczenia o zrealizowaniu 

przedsiÍwziÍÊ z≥oøy≥o 251 rolnikÛw, a 18 rolnikÛw nie z≥o-
øy≥o stosownych oúwiadczeÒ. Termin na z≥oøenie oúwiadczeÒ 
dla tych rolnikÛw up≥ynπ≥.

Dla II naboru wnioskÛw niskotowarowych oúwiadczenia 
o zrealizowaniu przedsiÍwziÍÊ z≥oøy≥o 50 rolnikÛw.

P≥atnoúÊ dla gospodarstwa niskotowarowego wyp≥aca 
siÍ corocznie, przez okres 5 lat.

P≥atnoúÊ dla gospodarstwa niskotowarowego w czwartym 
i piπtym roku wyp≥aca siÍ, jeøeli producent rolny zrealizowa≥ 
przedsiÍwziÍcia zgodnie z planem rozwoju gospodarstwa ni-
skotowarowego, nie pÛüniej niø w terminie 6 miesiÍcy od dnia 
wyp≥aty trzeciej p≥atnoúci oraz z≥oøy≥ Kierownikowi Biura 
Powiatowego oúwiadczenie o zrealizowaniu przedsiÍwziÍÊ 
zgodnie z planem rozwoju gospodarstwa niskotowarowego.

W przypadku nie z≥oøenia stosownych oúwiadczeÒ 
o zrealizowaniu przedsiÍwziÍÊ p≥atnoúÊ dla gospodarstwa 
niskotowarowego podlega wstrzymaniu w czwartym i piπtym 
roku jej wyp≥aty.

 3. Zalesienia
W ramach dzia≥ania ÑZalesianie gruntÛw rolnychî w ra-

mach PROW 2004-2006 z≥oøono 63 wnioski kontynuacyjne 
o wyp≥atÍ premii pielÍgnacyjnej i zalesieniowej, w tym z gmi-
ny RaniøÛw wp≥ynÍ≥o 12 wnioskÛw na kwotÍ 14 770,60 z≥.
 4. Programy Rolnoúrodowiskowe

W ramach dzia≥ania PROW 2004-2006 z≥oøono ≥πcznie 
54 wnioski kontynuacyjne, w tym z gminy RaniøÛw 14 wnio-
skÛw na kwotÍ 32 152,80 z≥.

W ramach dzia≥ania PROW 2007-2013 z≥oøono ≥πcznie 
25 wnioskÛw, w tym 7 wnioskÛw z gminy RaniøÛw na kwotÍ 
31 460,60 z≥.

Informacja z Biura Powiatowego ARiMR w Kolbuszowej 
w zakresie dzia≥aÒ obs≥ugiwanych przez Biuro w 2008 r.
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Chcia≥bym uprzejmie poinformowaÊ mieszkaÒcÛw 
Gminy RaniøÛw, øe zosta≥em zakwalifikowany do czter-
dziestoosobowej grupy przedstawicieli Podkarpackiej Izby 
Rolniczej uczestniczπcej w wyjeüdzie szkoleniowym do 
Francuskiej Izby Rolniczej w Albi w dniach od 9 do 11 
lipca 2008 r.

W sk≥ad grupy, oprÛcz przedstawicieli Izby Rolniczej 
weszli: dyrektor Podkarpackiego Oúrodka Doradztwa Rol-
niczego Stanis≥aw Telesz, prezes Regionalnego Zwiπzku 
SpÛ≥dzielni Produkcji Rolnej W≥adys≥aw Ko≥odziej i wice-
prezes Podkarpackiego Centrum Hurtowego AGROHURT 
S.A. Wilhelm Woüniak.

Pierwszy dzieÒ pobytu w Izbie Rolniczej w Albi 
rozpoczπ≥ siÍ od uroczystego spotkania z przedstawicie-
lami Izby, ktÛrπ reprezentowali pan Alain Bou - prezes 
Zarzπdu Izby, pan Sabin - by≥y prezes Zarzπdu Izby i by≥y 
wiceprezes Zgromadzenia Francuskich Izb Rolniczych, 
pani Marie-Luis Usse - dyrektor Biura Izby oraz pan 
Marin - dyrektor Departamentalnego Oúrodka Doradztwa 
Rolniczego.

Po uroczystym powitaniu i wzajemnym przedstawieniu siÍ, 
pani dyrektor krÛtko scharakteryzowa≥a Departament Tarn. De-
partament ten zamieszkuje 363 tysiπce mieszkaÒcÛw, z tego 4,3 % 
(4.300 gospodarstw) utrzymuje siÍ wy≥πcznie z rolnictwa. OgÛ≥em 
w sektorze rolnym zatrudnionych jest 7,5% mieszkaÒcÛw. £πczna 

powierzchnia gruntÛw rolnych wynosi 315 tysiÍcy ha. NajwiÍcej 
gospodarstw jest w przedziale 20-50 ha. 

NastÍpnie dowiedzieliúmy siÍ o zasadach funkcjonowania 
Izby i kierunkach jej dzia≥ania. Sk≥ad Walnego Zgromadzenia 
Izby liczy 45-46 delegatÛw, z tego 21 to rolnicy, pozosta≥e man-
daty rozdziela siÍ pomiÍdzy w≥aúcicieli ziemskich, pracownikÛw 
rolnych, by≥ych rolnikÛw (dwa mandaty), zwiπzki zawodowe 
i zwiπzki ubezpieczeniowe.

W trakcie trzydniowego pobytu w dniach 9, 10 i 11 lipca 2008 
r. zorganizowane by≥y zajÍcia merytoryczne w gospodarstwach rol-
nikÛw francuskich i zak≥adach przetwÛrczych. Poznaliúmy system 
ubezpieczeÒ obowiπzkowych, dobrowolnych i spo≥ecznych w rol-
nictwie francuskim. Informacji w tym zakresie udzielili przedsta-
wiciele SpÛ≥dzielni Ubezpieczeniowej GROUPAMA, ktÛra zosta≥a 
za≥oøona z inicjatywy rolnikÛw w 1900 roku. Natomiast system 

Wyjazd szkoleniowy  
do Francuskiej Izby Rolniczej

Sanktuarium åwiÍtej Cecylii w Albi.

Grota w Lourdes, gdzie 150 lat temu objawi≥a siÍ Matka Boøa.

Szkolenie w jednym z gospodarstw rolnych. Drugi z lewej dyr. PODR w Bo-
guchwale Stanis≥aw Telesz.
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ubezpieczeÒ spo≥ecznych rolnikÛw omÛwili 
przedstawiciele MSA (Wzajemnych Ubezpie-
czeÒ Rolniczych).

Zapoznano nas rÛwnieø z funkcjonujπcym 
aktualnie we Francji systemem dop≥at bezpo-
úrednich w rolnictwie. System dop≥at w rolnic-
twie francuskim jest bardzo skomplikowany, 
a wynika to z faktu, øe wystÍpujπ regionalne 
zrÛønicowania w sposobie naliczania dop≥at, 
co jest zgodne z regionalizacjπ polityki rolnej. 
Uzupe≥nieniem szkoleÒ w Izbie by≥y wyjazdy 
do gospodarstw rolnych. W trakcie pobytu mie-
liúmy moøliwoúÊ zapoznania siÍ z funkcjono-
waniem gospodarstw zajmujπcych siÍ hodowlπ 
byd≥a mlecznego i opasÛw, w ktÛrym jednym 
ze wspÛ≥udzia≥owcÛw jest Polak, z gospodar-
stwem prowadzπcym hodowlÍ kÛz, uprawπ 
winoroúli oraz zak≥adem produkujπcym sery.

Pobyt we Francji da≥ nam moøliwoúÊ 
zapoznania siÍ z rozwiπzaniami prawnymi 
i zasadami funkcjonowania gospodarstw rol-
nych, a jednoczeúnie uzmys≥owi≥ nam fakt, øe 
zarÛwno we Francji jak i w Polsce rolnicy to 
najciÍøej pracujπca, a jednoczeúnie najniøej wynagradzana grupa 
spo≥eczna.

Jednoczeúnie chcia≥bym z wdziÍcznoúciπ podkreúliÊ, øe 8 
lipca zosta≥ przez Francuskπ IzbÍ organizacyjnie ustalony dniem 
wyjazdu do Sanktuarium Maryjnego w LOURDES odleg≥ego od 
miejsca docelowego ALBI oko≥o 250 km.

Czuliúmy siÍ wyrÛønieni, øe nasz wyjazd wypad≥ w roku 
150 ROCZNICY OBJAWIE— Matki Boøej w LOURDES. Pobyt 

w tym úwiÍtym miejscu, gdzie trzykrotnie przebywa≥ Nasz Papieø 
Jan Pawe≥ II, a w ostatnich dniach takøe Papieø Benedykt XVI, 
przypomnia≥ nam o proúbach Maryi dotyczπcych pokuty, modlitwy 
i nawrÛcenia. AtmosferÍ tego miejsca zabraliúmy do naszych rodzin 
i úrodowisk wraz z wodπ cudownego ürÛde≥ka.

Bronis≥aw Stec
Delegat Podkarpackiej Izby Rolniczej

Jedna ze stacji drogi krzyøowej w Lourdes.

Uczestnicy wyjazdu szkoleniowego do Francji pod pomnikiem papieøa Jana Paw≥a II.
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W dniu 26 czerwca 2008 roku w Sali narad UG 
odby≥a siÍ ostatnia przed wakacyjnπ przerwπ sesja 
Rady Gminy w Raniøowie.

Radni na wniosek wÛjta Jana Niemczyka uzupe≥nili porzπdek 
sesji o dodatkowe punkty (11 Ñzaî, 2 Ñwstrzymujπce siÍî), a na-
stÍpnie przyjÍli protokÛ≥ z poprzedniej sesji.

NastÍpnie dokonali zmian w budøecie gminy na 2008 r. Opinie 
Komisji FinansÛw i Inwestycji w tych sprawach przedstawi≥ jej 
przewodniczπcy radny Jan Rzeszutek z MazurÛw. Radni zwiÍkszyli 
dochody budøetu gminy o kwotÍ 326 z≥, z przeznaczeniem na do-
p≥atÍ do paliwa (13 Ñzaî), kwotÍ 46 214,76 z≥, z czego 14,76 z≥ na 
rÛønych op≥atach i sk≥adkach w dziale ñ Rolnictwo i ≥owiectwo, na 
Rady Gmin o 500 z≥. na podrÛøe s≥uøbowe krajowe, na UrzÍdy Gmin 
o kwotÍ 11 700 z≥ na wynagrodzeniach osobowych, o kwotÍ 20 000 
z≥ na zakupie materia≥Ûw i wyposaøenia oraz 4 000 z≥ na zakupie 
us≥ug telekomunikacyjnych, o 10 000 z≥ na OSP w Korczowiskach 
(12 Ñzaî, 2 Ñwstrzymujπce siÍî).

Kolejna zmiana w budøecie dotyczy≥a sprawie przesuniÍcia 
kwoty 30 tys. z≥. z dzia≥u ñ Transport i ≥πcznoúÊ na OSP (10 tys. z≥.) 
i na Szko≥Í (20 tys. z≥.) w PorÍbach Wolskich. WÛjt poinformowa≥, 
øe projekt tej uchwa≥y zosta≥ przygotowany na wniosek radnego 
i so≥tysa z Porπb Wolskich. Rezygnujπ oni ze úrodkÛw na drogi 
na rzecz OSP i szko≥y. Radny Stefan Gancarz z Porπb Wolskich 
podziÍkowa≥ Komisji FinansÛw za jednomyúlny g≥os w sprawie 
opinii nad projektem uchwa≥y. Na pytanie radnego Mariana Pomy-
ka≥y z Raniøowa dotyczπce rodzaju wykonywanych robÛt, radny 
Gancarz odpowiedzia≥, øe bÍdzie malowanie dachu i dokoÒczenie 
wymiany stolarki okiennej. Radny Kazimierz Miko≥ajczyk ze 
Staniszewskiego pyta≥, czyøby drogi by≥y przeszacowane, øe teraz 
úciπga siÍ z nich pieniπdze. Trzeba powiedzieÊ, wprost, øe musi-
my zrobiÊ porzπdek ze szko≥ami i te ma≥e bÍdzie trzeba zamknπÊ 
w PorÍbach Wolskich, Korczowiskach i Posuchach. Radny Stefan 
Gancarz t≥umaczy, øe jest to przesuniÍcie pieniÍdzy z budøetu 
zadaniowego. Wieú mia≥a 50 tys. z≥ na drogi i z tej w≥aúnie kwoty 
przesuwa 30 tys. z≥.

So≥tys Porπb Wolskich dodaje, øe ile szko≥a funkcjonowaÊ 
bÍdzie, to nie wiadomo, ale budynek trzeba przecieø zabezpieczyÊ. 
Radny Leon Najowicz powiedzia≥, øe dziwi siÍ przesuniÍciom 
úrodkÛw z drÛg na okna, przypomnia≥, øe parÍ miesiÍcy temu on 
teø wnioskowa≥ o úrodki z drÛg na wymianÍ okien w szkole w Ra-
niøowie. Popiera so≥tysa z Porπb i opowiada siÍ za przesuniÍciem 
úrodkÛw na zabezpieczenie budynku przed zniszczeniem. Za przy-
jÍciem tej uchwa≥y opowiedzia≥ siÍ rÛwnieø wÛjt. Ostatecznie radni 
przyjÍli przedmiotowπ zmianÍ w budøecie (11 Ñzaî, 2 Ñprzeciwî, 
1 Ñwstrzymujπcy siÍî).

NastÍpnie wÛjt poinformowa≥ radnych, øe odby≥ siÍ przetarg 
na przebudowÍ kot≥owni w budynku Zespo≥u SzkÛ≥ w Woli Rani-
øowskiej. Wykonanie w/w zadania opiewa na kwotÍ oko≥o 218 tys. 
z≥. Poniewaø na realizacjÍ tego zadania mamy tylko 160 tys. z≥., 
przetarg musia≥by zostaÊ uniewaøniony, dlatego aby tak siÍ nie sta-
≥o, proponuje zaciπgniÍcie preferencyjnej poøyczki w WFOåiGW 
w wysokoúci 100 tyú z≥. Radni zdecydowali o przyjÍciu tej uchwa≥y 
(11 Ñzaî,4 Ñwstrzymujπce siÍî).

NastÍpnie radni zdecydowali o przyjÍciu uchwa≥y w sprawie 
przyznania pierwszeÒstwa w nabywaniu lokali. Chodzi tu o sprze-
daø nieruchomoúci w Woli Raniøowskiej dla pana Grzegorza 
Kozio≥a (14 Ñzaî, 1 Ñwstrzymujπcym siÍî).

W dalszej czÍúci sesji radni zajÍli siÍ projektem uchwa≥y 
w sprawie wyraøenia zgody na zamianÍ nieruchomoúci. Chodzi 
tu o zmianÍ dzia≥ki o pow. 23,5 ara pod pawilonem GS, na ktÛrπ 
SpÛ≥dzielnia ma uøytkowanie wieczyste, za dzia≥ki o ≥πcznej po-

wierzchni 6 arÛw na poszerzenia ulicy åw. Floriana na odcinku 
320 m, ktÛre sπ w≥asnoúciπ Gminnej SpÛ≥dzielni. Wed≥ug wyceny 
bieg≥ego wartoúÊ dzia≥ki pod pawilonem wynosi 80 tys. z≥. Prezes 
Gminnej SpÛ≥dzielni Marek Smolak przedstawi≥ kalkulacje pono-
szonych kosztÛw zwiπzanych z uporzπdkowaniem terenu i zgodzi≥ 
siÍ w przeprowadzonych negocjacjach na dop≥atÍ w wysokoúci do 
10 tys. z≥. Poprosi≥ RadÍ o ustalenie ostatecznej kwoty dop≥aty. 
Radny Marian Pomyka≥a stwierdzi≥, øe SpÛ≥dzielnia zatrudnia 50 
osÛb i na wszystkie wydatki musi wypracowaÊ úrodki sama. Wspie-
ra teø prawie wszystkie imprezy. Radny Bronis≥aw Stec z Woli 
Raniøowskiej opowiedzia≥ siÍ, by sprawÍ powierzyÊ WÛjtowi 
i Prezesowi GS i to niech oni zadecydujπ. Radny Leon Najowicz 
rÛwnieø pozytywnie wypowiedzia≥ siÍ o wspÛ≥pracy z GS. Skoro 
projekt uchwa≥y jest wynikiem negocjacji, poprosi≥ przychylenie 
siÍ do niech i przyjÍcie zaproponowanej uchwa≥y.

Kontrowersje odnoúnie uchwa≥y polega≥y na ustaleniu dop≥a-
ty, jakπ GS musia≥by zwrÛciÊ Gminie. Zdania radnych by≥y w tej 
materii podzielone. CzeúÊ radnych opowiedzia≥a siÍ, by dop≥ata 
wynosi≥a 5 tyú. z≥, pozostali opowiadali siÍ za utrzymaniem10 tyú 
z≥. Ostatecznie radni zdecydowali o przyjÍciu zaproponowanej 
przez wÛjta uchwa≥y (14 Ñzaî, 1 Ñwstrzymujπcy siÍî).

NastÍpnie radni zajÍli siÍ podwyøkπ wynagrodzenia dla wÛjta 
Gminy RaniøÛw. Zgodnie z propozycjπ wynosi≥aby ona 1161,20 z≥. 
Wynika to z rozporzπdzenia Rady MinistrÛw. W zwiπzku z tym, øe 
sprawa ta wywo≥a≥a kontrowersjÍ na posiedzeniu Komisji FinansÛw 
i inwestycji, przewodniczπcy Rady zapozna≥ RadÍ z treúciπ opinii 
prawnej stanowiπcej odpowiedü na nastÍpujπce pytania: ÑDlaczego 
Rada Gminy ma podejmowaÊ uchwa≥Í o wynagrodzeniu dla WÛjta 
Gminy, skoro wynagrodzenie to jest uregulowane Rozporzπdzeniem 
Rady MinistrÛw?î oraz ÑCo siÍ stanie, jeøeli Rada Gminy nie po-
dejmie takiej uchwa≥y?î. Radca prawny wykaza≥, iø Rada Gminy 
zgodnie z ustawπ o samorzπdzie gminnym ma obowiπzek ustalaÊ 
wynagrodzenie wÛjta i jeúli Rada Gminy w tym przypadku nie 
podjÍ≥aby tej uchwa≥y, wÛwczas mog≥aby byÊ nawet rozwiπzana. 
Radnym nie podoba≥o siÍ, iø sπ zmuszani przez rozporzπdzenie 
Rady MinistrÛw do podejmowania uchwa≥y na si≥Í, ale nie ma 
innego wyjúcia, jak podnieúÊ wynagrodzenie. Zgodnie z projektem 
wynagrodzenie wÛjta bÍdzie wynosiÊ teraz 7.680 z≥ miesiÍcznie, 
a podwyøka w wysokoúci 1.161,20 z≥ bÍdzie wyp≥acona z wyrÛw-
naniem od stycznia (10 Ñzaî, 4 Ñwstrzymujπce siÍî). 

Radny Henryk StÍpieÒ z Korczowisk powiedzia≥, øe skoro 
jesteúmy przy podwyøkach i wÛjtowi musieliúmy daÊ podwyøkÍ, 
to proponuje rÛwnieø podwyøkÍ diety przewodniczπcego Rady 
Gminy o 500 z≥. Argumentuje, iø przewodniczπcy Rady w ciπgu 
dwÛch lat pokaza≥, iø stara siÍ i zabiega o interesy gminy i dla-
tego trzeba to doceniÊ. Radny StÍpieÒ zg≥osi≥ rÛwnieø wniosek, 
by podwyøszyÊ radnym i so≥tysom diety, jednak wniosek zosta≥ 
ostatecznie wycofany. Radni poparli wniosek Henryka StÍpnia 
i zobowiπzali Przewodniczπcego Rady do przygotowania uchwa≥y 
o podwyøce diety Przewodniczπcego o 500 z≥ (13 Ñzaî, 1 Ñprzeciwî, 
1 Ñwstrzymujπcy siÍî).

W dalszej czÍúci sesji Przewodniczπcy Gminnej Komisji 
Rozwiπzywania ProblemÛw Alkoholowych Marek Wiπcek przed-
stawi≥ informacjÍ na temat wydatkowania úrodkÛw uzyskanych za 
wydawanie zezwoleÒ na sprzedaø napojÛw alkoholowych.

Dyrektor Gminnego Oúrodka Kultury, Sportu i Rekreacji Sta-
nis≥aw Samojedny przedstawi≥ informacjÍ na temat planowanych 
imprez kulturalno-sportowych w okresie letnim. Radny Stanis≥aw 
Sudo≥ z Woli Raniøowskiej pyta≥, czy nie planuje siÍ imprez nad 
Zalewem ÑMaziarniaî takich jak odbywa≥y siÍ dawniej. Dyrektor 
wyjaúnia, øe takie imprezy organizowa≥ dzierøawca pola namioto-
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wego ÑPod Z≥otym Szczupakiemî. GOKSiR nigdy w te imprezy 
siÍ nie angaøowa≥.

Radny Marian Pomyka≥a pyta≥ czy sπ ustawione znaki Ñzakaz 
kπpieliî, bo ÑKorsoî pisze, øe nie ma. Dyrektor odpowiedzia≥, øe 
znaki sπ ustawione, tylko media skupiajπ siÍ przewaønie na stronie 
dzikowieckiej.

Radny Leon Najowicz z kolei pyta≥, czy nie by≥o zg≥oszeÒ, øe na 
rowach wokÛ≥ dojúcia nad zalew zdjÍto mostki. Radny prosi o zwrÛ-
cenie siÍ do zarzπdcy o wybudowanie mostkÛw. Dyrektor wyjaúni≥, 
øe na naszej stronie mostek by≥, ale kiedy zdarzy≥ siÍ przypadek 
utoniÍcia, zrobi≥ siÍ szum medialny i nadzÛr budowlany zarzπdzi≥ 
rozbiÛrkÍ mostkÛw. Nowe mostki wymagajπ projektÛw.

Sprawozdanie z bieøπcej dzia≥alnoúci WÛjta i UrzÍdu Gminy 
przedstawi≥ Sekretarz Gminy.

Radny Henryk StÍpieÒ zg≥osi≥ potrzebÍ postawienia wiaty 
przystankowej do Korczowisk, dlatego pyta kiedy ona bÍdzie? WÛjt 
wyjaúnia, øe zakupiono 5 szt. wiat i zosta≥y one ustawione tam, gdzie 
jest najwiÍcej podrÛøujπcych. Do Korczowisk wiata teø zostanie 
zakupiona, jeøeli w tym roku nie bÍdzie úrodkÛw to w nastÍpnym.

Radny Marian Pomyka≥a prosi o postawienie wiat w tych 
miejscach, gdzie jeszcze ich nie ma i po≥oøenie krÍgÛw przy wiacie 
ko≥o ÑBOG-FRAN-uî. O to samo zaapelowa≥ przewodniczπcy Rady 
Daniel Fila. Przewodniczπcy Rady pyta≥ teø jaki by≥ udzia≥ gminy 
w remoncie chodnika od Koúcio≥a w stronÍ mostu, bo z tego co wie, 
to nie gmina robi≥a ten chodnik a tu siÍ przypisuje zas≥ugi wÛjtowi. 
Jak to jest? Sekretarz Gminy odpowiada, øe koszty remontu chodnika 
w ca≥oúci finansowa≥ Podkarpacki Zarzπd DrÛg WojewÛdzkich.

Ostatnimi punktami sesji by≥y zapytania i interpelacje radnych 
oraz sprawy rÛøne i wolne wnioski.

Radny Stanis≥aw Sudo≥ w zwiπzku ze zbliøajπcym siÍ zakoÒ-
czeniem modernizacji drogi Wola Raniøowska ñ Stece podziÍkowa≥ 
radnym, Przewodniczπcemu Rady, WÛjtowi oraz radnym powiato-
wym za przychylnoúÊ dla wykonania tego zadania.

Radny Marian Pomyka≥a pyta≥ WÛjta, dlaczego nie jest wy-
wieszony wykaz umorzonych podatkÛw. WÛjt odpowiedzia≥, øe 
jutro to sprawdzi.

Radny Bogdan Mul z MazurÛw w zwiπzku ze sprawπ mostu 
na rzece Turce na Olszowych by≥ u WÛjta, to WÛjt razem z Sekre-
tarzem stwierdzili, øe most nadaje siÍ do uøytku. Nie zgadza siÍ 
z tπ opiniπ, gdyø nie nadaje siÍ on w ogÛle do uøytku. Radny prosi≥ 
rÛwnieø o wyczyszczenie chaszczy przy drodze ko≥o przystanku przy 
skrÍcie do Korczowisk, jak rÛwnieø przy drodze prowadzπcej od lasu 
od strony cmentarza. Radny Jan Rzeszutek proponuje, øeby gmina sz≥a 
w kierunku budowy mostu betonowego na rzecze Turce, ktÛry bÍdzie 
s≥uøy≥ wiele lat. Jeøeli zrobimy most drewniany, to za 5 lat staniemy 
przed takim samym problemem, bo przez ten most przejeødøajπ ciÍøkie 
samochody. Jest to bardzo waøna droga ≥πczπca nas z gminπ Soko≥Ûw 
i powiatem rzeszowskim. Budowa mostu betonowego potrwa d≥uøej, 
ale mieszkaÒcy Olszowych zgadzajπ siÍ na chwilowe zamkniÍcie drogi. 
Prosi≥ wÛjta o rozeznanie kosztÛw budowy takiego mostu. Sekretarz 
Gminy wyjaúni≥, øe gdy by≥ tam razem z WÛjtem, most nie by≥ taki 
najgorszy i nadawa≥ siÍ jeszcze do uøytku, ale potem ktoú widocznie 
ÑprÛbowa≥ ciπgnikî i naruszy≥ wszystkie belki. W chwili obecnej 
faktycznie nie nadaje siÍ on do przejazdu.

Dalej radny Mul pyta, jakie podjÍto dzia≥ania w kierunku 
przekwalifikowania drogi wewnÍtrznej w Mazurach na drogÍ 
gminnπ. Sekretarz Gminy odpowiada, øe wystπpiono do Starostwa 
Powiatowego o wydanie opinii w tej sprawie, gdyø jest to wymÛg 
ustawowy.

WÛjt odnoúnie mostu na Olszowych mÛwi, øe posiadajπc 
drewno moglibyúmy zrobiÊ ten mostek w ciπgu kilku dni. Gdyby 
wieú zdecydowa≥a siÍ na most drewniany i przydzieli≥a drzewo, 
by≥by on wykonany w krÛtkim czasie.

Radny Wies≥aw Dul z Posuch prosi≥ WÛjta o zabezpieczenie 
materia≥Ûw budowlanych z≥oøonych na placu szkolnym w Po-
suchach oraz o jeden zestaw t≥ucznia na Kπty. WÛjt powiedzia≥, 
øe materia≥ zostanie zabezpieczony. Jeøeli chodzi o nawoøenie 
t≥ucznia, to stosowana jest taka zasada, øe najpierw nawoøony jest 
t≥uczeÒ na drogi o najwiÍkszej przejezdnoúci. Drogi boczne bÍdπ 
nawoøone w drugiej kolejnoúci, natomiast odnoúnie mostu to w naj-
bliøszych dniach zostanie wykonana kalkulacja kosztÛw budowy 
mostu betonowego i budowy mostu drewnianego.

Radny Edward Pruú z Woli Raniøowskiej pyta≥, co siÍ dzieje 
w szkole w Woli Raniøowskiej, gdyø dochodzπ do niego g≥osy, iø 
sπ tam jakieú nieprawid≥owoúci. Sekretarz Gminy odpowiedzia≥, øe 
byÊ moøe wiπøÍ siÍ to z inwentaryzacjπ biblioteki. Owszem by≥y 
tam pewne niejasnoúci, ale zosta≥y juø wyeliminowane.

So≥tys Posuch prosi o odmalowanie przystankÛw i wyczysz-
czenie zakrzaczeÒ przy drodze do Zielonki, zw≥aszcza na samym 
zakrÍcie.

Radny Jan Rzeszutek mÛwi, øe podczas budowy drogi na 
Mazurach u pana Wojciecha Cebuli zaginÍ≥a stalowa rura, ktÛra 
s≥uøy≥a mu, jako przepust. Prosi≥, wiÍc WÛjta o po≥oøenie w tym 
miejscu krÍgÛw betonowych.

Radny Kazimierz Miko≥ajczyk pyta WÛjta, kiedy bÍdπ roz-
bierane stare przystanki. Prosi≥ RadÍ Gminy, by zapewni≥a úrodki 
na zabezpieczenie remizy i budynku drewnianego szko≥y w Sta-
niszewskiem. Prosi≥ Sekretarza Gminy o przygotowanie projektu 
uchwa≥y w tym temacie.

Radny Bronis≥aw Pruú z Woli Raniøowskiej mÛwi, øe zarÛwno 
mieszkaÒcy Woli Raniøowskiej jak i pracownicy Oúrodka Zdrowia 
pytajπ, jak dalej ten Oúrodek bÍdzie funkcjonowa≥. WÛjt przyznaje, 
øe by≥a propozycja zwrotu gminie korytarzy i pomieszczeÒ zbÍd-
nych, ale temat ten ucich≥.

Przewodniczπcy Rady zapozna≥ RadÍ z treúciπ pisma, jakie 
wp≥ynÍ≥o od Jacka GawroÒskiego, ktÛry prosi≥ o wy≥oøenie kostkπ 
brukowπ placu przed budynkiem Gminnej SpÛ≥dzielni, na ktÛrym 
obecnie znajduje siÍ letni ogrÛdek piwny. Sekretarz Gminy odpo-
wiada, øe teren, o ktÛrym mowa w piúmie nie jest terenem gminnym 
tylko Gminnej SpÛ≥dzielni, dlatego gmina nie bÍdzie tam uk≥ada≥a 
kostki brukowej.

Kolejne pismo wp≥ynÍ≥o od pana Kolano z Porπb Wolskich. 
Ma ono zwiπzek z artyku≥em, ktÛry ukaza≥ siÍ w gazecie ÑKorso 
Kolbuszowskieî, ktÛry dotyczy≥ zamiaru likwidacji szkÛ≥ w Po-
rÍbach Wolskich, Posuchach i Korczowiskach. Przewodniczπcy 
Rady dodaje, øe rozumie iø pan Kolano prosi o zebranie wiejskie 
w PorÍbach Wolskich, na ktÛrym te sprawy by≥yby wyjaúnione. 
Pyta WÛjta, so≥tysa i radnego Porπb Wolskich czy widzπ moøli-
woúÊ zorganizowania zebrania wiejskiego w PorÍbach Wolskich. 
WÛjt dodaje, øe dobrze by≥oby siÍ spotkaÊ wczeúniej w czwÛrkÍ 
i omÛwiÊ ten temat.

Na zakoÒczenie sesji Przewodniczπcy Rady poinformowa≥, iø 
w miesiπcu lipcu nie bÍdzie sesji oraz øyczy≥ wszystkim udanych 
wakacji.

Na podstawie protoko≥u
Daniel Fila

Przewodniczπcy Rady Gminy
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                            /Konstanty I. Ga≥czyÒski/

W Dniu Edukacji Narodowej myúl i øyczenia wielu ludzi 
kierujπ siÍ w stronÍ szko≥y i nauczycieli.

DzieÒ ten uúwiadamia wszystkim, jak wielkπ rolÍ w øyciu 
spo≥ecznym odgrywa oúwiata i jak wiele zaleøy od w≥aúciwego 
wychowania i kszta≥cenia m≥odzieøy.

W tym úwiπtecznym dniu serdecznie dziÍkujÍ dyrektorom, 
nauczycielom, pracownikom administracyjnym i fizycznym 
ñ wszystkim osobom zaangaøowanym w proces nauczania 
i kszta≥towania m≥odych ludzi w placÛwkach oúwiatowych.

GratulujÍ wytrwa≥oúci na nie≥atwej nauczycielskiej drodze 
i wielu, wielu piÍknych sukcesÛw pedagogicznych.

Wszystkim pedagogom øyczÍ, aby nigdy nie utracili chÍci 
pracy z drugim cz≥owiekiem, owej moøliwoúci nieustannego 
i niezwyk≥ego spotkania z nim. Niech praca z m≥odzieøπ bÍ-
dzie dla PaÒstwa przyjemnoúciπ, a postÍpy podopiecznych 
satysfakcjπ.

Z wyrazami szacunku 
Daniel Fila

Przewodniczπcy Rady Gminy

    
  

Po przeczytaniu jednego z ostatnich numerÛw Korsa Kolbuszow-
skiego z dnia 3 wrzeúnia 2008 r. nr 36 (61) a w nim artyku≥u pt. Ñ30 tys. 
podzieli≥o radÍî dotyczπcego projektu uchwa≥y w sprawie 30 tys. z≥ 
refundacji z MEN na zakup wyposaøenia dla szko≥y w Staniszewskiem 
i komentarza radnego z tej miejscowoúci Kazimierza Miko≥ajczyka 
ÑW chwili obecnej te úrodki sπ jakby w dyspozycji wÛjta. MÛwiÍ Ñtak 
jakbyî bo najprawdopodobniej na nastÍpnej sesji te pieniπdze zostanπ 
rozdysponowane na inne szko≥y, niø wskazana w piúmie ministerstwa 
szko≥a w Staniszewskich. W tej chwili jeúli chodzi o wykorzystanie 
choÊ czÍúci tych úrodkÛw moøemy liczyÊ na cud. W ca≥oúci jest to przy 
takim a nie innym uk≥adzie si≥ na radzie nie moøliweî zwrÛcili siÍ do 
mnie niektÛrzy radni z proúbπ o interwencjÍ i zwrÛcenie uwagi radnemu 
na jego niestosowne wypowiedzi. Po przeczytaniu w/w tekstu sam siÍ 
mocno zdziwi≥em przed wyrachowaniem radnego wobec radnych Rady 
Gminy i mieszkaÒcÛw so≥ectwa Staniszewskie. 

Z wielkim szacunkiem i uznaniem odnoszÍ siÍ do bronienia Ñni-
czym lewî i werbalnego zabiegania o úrodki dla Szko≥y Podstawowej 
w Staniszewskiem, a w konsekwencji dla wsi przez Pana radnego 
Miko≥ajczyka. Szkoda tylko, øe oprÛcz zapewnieÒ jak bardzo te úrodki 
sπ potrzebne szkole o czym wszyscy doskonale wiemy i sugerowania 
mieszkaÒcom, poprzez tego typu wypowiedzi, øe Rada Gminy nie chce 
ich przydzieliÊ, nie posz≥y za tym jego czyny. 

OtÛø radny Miko≥ajczyk broni≥ projektu uchwa≥y zaproponowanego 
przez wÛjta gminy w sprawie przydzielenia Szkole w Staniszewskiem 30 
tyú. z≥ na zadania inwestycyjne i za to mieszkaÒcy powinni go chwaliÊ. 
Zwaøywszy jednak na przepisy prawa, inwestycja jako taka zosta≥a juø 
ukoÒczona i úrodki te dziÍki takiemu zaszeregowaniu w budøecie, nie 
mog≥yby byÊ wykorzystane zgodnie z przepisami prawa bez dalszych 
przesuniÍÊ Rady Gminy i by≥yby przyznane, ale bez moøliwoúci ich 
wykorzystania.

To dopiero Komisja FinansÛw i Inwestycji pod przewodnictwem 
radnego Jana Rzeszutka zmieni≥a ten niedorzeczny zapis i zapropono-
wa≥a poprawkÍ, z ktÛrej jasno wynika, øe úrodki te majπ pÛjúÊ na zakup 
materia≥Ûw i wyposaøenia do szkÛ≥ podstawowych. Zapis taki daje pole 
manewru wÛjtowi, ktÛry moøe te úrodki przeznaczyÊ nawet w ca≥oúci 
na Staniszewskie wed≥ug swojego uznania. Rada Gminy w tπ konkretnπ 
sprawÍ nie ingerowa≥a i przypisywanie Radzie Gminy niecnych zamia-
rÛw mija siÍ z prawdπ i jest zwyk≥ym pomÛwieniem.

Tymczasem na sesji radny Miko≥ajczyk pomimo t≥umaczeÒ Skarb-
niczki Gminy i Komisji nie chcπc czy nie rozumiejπc zaproponowanych 
rozwiπzaÒ upiera≥ siÍ przy swoim. W wyniku g≥osowania nad wnioskiem Ko-
misji FinansÛw i Inwestycji dajπcej moøliwoúÊ wykorzystania tych úrodkÛw 
w Szkole Podstawowej w Staniszewskiem radny Kazimierz Miko≥ajczyk ku 
mojemu i kolegÛw radnych zdziwieniu zag≥osowa≥ Ñprzeciwkoî jako jedyny 
radny, swojej miejscowoúci i Szkole Podstawowej w Staniszewskiem.

Ostatecznie propozycja Komisji zosta≥a przeg≥osowana i úrodki 
zosta≥y te przyznane.

Z informacji uzyskanych od Pani Dyrektor Anny Øak, zamÛwione 
juø zosta≥y nowe komputery do szko≥y oraz nowe meble do sal lekcyj-
nych.

Dlatego jako Przewodniczπcy Rady Gminy czujÍ siÍ zobligowany 
do publicznej obrony dobrego imienia Rady Gminy w tej sprawie i za 
naganne uznajÍ wypowiedü radnego, ktÛry by≥ przeciwny, do czego 
oczywiúcie mia≥ prawo, propozycji takiego rozwiπzania sprawy by Szko≥a 
ta mog≥a skorzystaÊ, a innym przypisuje takie zamiary.

Korzystajπc z okazji pragnÍ serdecznie podziÍkowaÊ w imieniu 
Rady Gminy w Raniøowie Pani Dyrektor Annie Øak, Gronu Pedago-
gicznemu, Radzie RodzicÛw, Radzie So≥eckiej, by≥emu radnemu Miro-
s≥awowi Nowakowi i wszystkim mieszkaÒcom wsi, ktÛrzy przyczynili 
siÍ do rozbudowy Szko≥y Podstawowej w Staniszewskiem.

Daniel Fila
Przewodniczπcy Rady Gminy

PODZI KOWANIE
Serdeczne podziÍkowanie sk≥adamy czcigodnym KsiÍøom 

z Raniøowa i Stalowej Woli ñ Rozwadowa, 
ktÛrzy celebrowali MszÍ åwiÍtπ pogrzebowπ w Raniøowie 

w intencji kochanej nam 

åP. STEFANII KATA
Gorπco dziÍkujemy wszystkim, ktÛrzy towarzyszyli nam 

w ostatniej drodze naszej kochanej Mamy i Babci 
oraz okazali wyrazy wspÛ≥czucia.

Tak liczna obecnoúÊ osÛb zwiπzanych z naszymi 
zak≥adami pracy oraz mieszkaÒcÛw gminy RaniøÛw by≥a 

dla nas g≥Íbokim wsparciem duchowym 
ñ za co jesteúmy g≥Íboko wdziÍczni.

    Rodzina

    
DziÍki uprzejmoúci Dyrektor Gminnego Gimnazjum im. Jana 

Paw≥a II w Raniøowie Pani JÛzefie Matu≥a od 14 paüdziernika 2008 
r. rozpocznie siÍ wzorem lat ubieg≥ych sezon jesienno ñ zimowy 
korzystania przez mieszkaÒcÛw naszej gminy i nie tylko z hali 
sportowej przy w/w gimnazjum.

MoøliwoúÊ wynajmu hali bÍdzie od poniedzia≥ku do soboty 
w godzinach od 18 do 22. 

Koszt wynajmu, podobnie jak w roku ubieg≥ym 20 z≥ za go-
dzinÍ od grupy z terenu naszej gminy i 25 z≥ za godzinÍ od grupy 
spoza naszej gminy. Zapisy i rezerwacja terminÛw przyjmowane 
bÍdπ u Pana Grzegorza Woú pod nr tel. 600 828890 

Serdecznie wszystkich zapraszam i zachÍcam do korzystania 
z hali sportowej w Raniøowie. 

Daniel Fila
Przewodniczπcy Rady Gminy w Raniøowie
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Czas wakacji zachÍca≥ do wyjazdÛw. Szukaliúmy 
piÍkna wokÛ≥ siebie, by najlepiej odpoczπÊ, nabraÊ si≥ 
fizycznych i duchowych. Tym, ktÛrzy wybrali siÍ na 
pielgrzymko - wycieczkowe szlaki organizowane przez 
Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Oúwiaty, Kultury, 
Sportu w Raniøowie, nie poøa≥owali.

LICHE— - KALISZ
Najpierw w dniach 2-3 sierpnia 2008 r. by≥ LicheÒ, do ktÛrego 

kaødego dnia bardzo licznie zjeødøajπ autokary z ca≥ej Polski. To 
s≥ynne sanktuarium zwiπzane z Maryjnymi objawieniami powsta≥o 
na licheÒskiej biednej ziemi jako jubileuszowy dar narodu polskie-
go, urzek≥o nas swoim klimatem. Zachwyci≥a bazylika potÍønym 
gmachem (siÛdmy w Europie). 

miejsca w czasie II wojny úwiatowej Hitler ze swoim sztabem 
dowodzi≥ frontem wschodnim. To szczegÛlne miejsce, starannie 
ukryte i zamaskowane w lesie opuszczaliúmy z ulgπ. Za to z przy-
jemnoúciπ odpoczywaliúmy nad piÍknym jeziorem Oleckim.

WILNO - TROKI
NastÍpnego dnia docelowym miejscem by≥o Wilno. Przez 

dwa dni pod troskliwπ opiekπ przewodnika, ktÛrym by≥ doktor 
polonistyki Uniwersytetu WileÒskiego, zwiedzaliúmy Wilno, a w 
nastÍpnym dniu Troki ñ grÛd na wyspie ksiÍcia Witolda, Brata 
Jagie≥≥y. Wielkim przeøyciem by≥a msza úwiÍta u stÛp Pani Ostro-
bramskiej sprawowana przez ks. Wies≥awa Doparta.

Wilno zadziwi≥o nas licznymi úladami polskoúci - przeby-
wa≥a tam i tworzy≥a literacka elita z Adamem Mickiewiczem na 
czele (zwiedzaliúmy jego muzeum) i wielkπ liczbπ wspania≥ych 
úwiπtyÒ. To co wznios≥e przetrwa≥o wieki np. koúciÛ≥ úw. Anny 
z 1501 r. z fasadπ z 28 rodzajÛw ceg≥y. Zaú to co butne jak potÍøne 
10-metrowej gruboúci schrony Hitlera z Wilczego SzaÒca dziú ku 
przestrodze straszπ kikutami rumowisk. 

A w architekturze subtelna i piÍkna, otoczona bajkowymi 
kobiercami kwiatÛw, zieleniπ trawnikÛw, wkomponowanymi 
w to otoczenie licznymi kaplicami, alejkami na przestrzeni 100 ha 
ñ i duchem modlitwy, ktÛrym tÍtni to miejsce. Ubogaceni g≥Íboki-
mi przeøyciami z øalem øegnaliúmy siÍ z Matkπ Boøπ LicheÒskπ, 
by podπøyÊ w drodze powrotnej do Kalisza i nawiedziÊ s≥ynne 
sanktuarium úw. JÛzefa i Sanktuarium Serca Jezusa Mi≥osierne-
go, w ktÛrym przechowywany jest I obraz Jezusa Mi≥osiernego 
namalowany pod dyktando Siostry Faustyny i s≥ugi boøego ks. 
Micha≥a SopoÊki.

Niestety zwiedzanie Rezerwatu Archeologicznego tzw. Kali-
ski GrÛd PiastÛw pozostawiliúmy do nastÍpnego razu.

GRUNWALD ñ GIETRZWA£D ñ åWI TA LIPKA
Za to w 100% zosta≥ zrealizowany program kolejnego wy-

jazdu. Tym razem w dniach 21-24 sierpnia podπøyliúmy szlakami 
Warmii, Mazur i jeszcze dalej. W blasku wschodzπcego s≥oÒca 
stanÍliúmy w polach Grunwaldu i zaúpiewaliúmy ÑBogurodzicÍî 
oddajπc ho≥d naszym przodkom. W duchu modlitwy podπøaliúmy 
do Sanktuarium w Gietrzwa≥dzie, gdzie 131 lat temu ukaza≥a siÍ 
Matka Boøa, budzπc ducha narodowego w zniewolonej zaborami 
Ojczyünie oraz do åwiÍtej Lipki, zwanego pÛ≥nocnπ per≥π baroku, 
s≥ynnego teø z organÛw z trzystoma ruchomymi figurami. Z wielkπ 
uwagπ s≥uchaliúmy s≥Ûw przewodnikÛw opowiadajπcych o tych 
miejscach a takøe porywajπcego koncertu organowego.

WILCZY SZANIEC
Kolejnym miejscem, do ktÛrego podπøaliúmy, by≥a kwatera 

Hitlera w Gier≥oøu ko≥o KÍtrzyna, tzw. Wilczy Szaniec. Z tego 

I my tam byliśmy

W drodze powrotnej mieliúmy teø niespodziewanπ ucztÍ du-
chowπ. Zatrzymaliúmy siÍ w Bia≥ym Stoku, gdzie w sanktuarium 
Matki Boøej mogliúmy wys≥uchaÊ o øyciu s≥ugi boøego ks. Micha≥a 
SopoÊki (ojca duchowego, spowiednika åwiÍtej Siostry Faustyny 
i pomodliliúmy siÍ przy jego krypcie. Jego beatyfikacja odby≥a siÍ 
28 wrzeúnia 2008 roku.

Zorganizowanie tak interesujπcych wyjazdÛw by≥o moøliwe 
dziÍki dofinansowaniu z Programu Integracji Spo≥ecznej.

Wszystkim uczestnikom dziÍkujemy za niepowtarzalnπ atmosferÍ.
Marian Indyk

Prezes Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Oúwiaty,
Kultury, Sportu w Raniøowie

Bazylika w Licheniu.

Ks. Wies≥aw Dopart odprawiajπcy MszÍ åw. u stÛp Pani Ostrobramskiej.

Troki ñ grÛd na wyspie.
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Uczestnicy jubileuszu 50-lecia ma≥øeÒstw. Stojπ od lewej: kier. USC Adam Woú, wÛjt Jan Niemczyk, Genowefa i JÛzef Kaczor, 
Wiktoria i Wojciech Øy≥a, Stefania i JÛzef Chrzπstek, Julia i Jan Borkowscy, przewodniczπcy Rady Gminy Daniel Fila.

Uczestnicy pielgrzymko-wycieczki do Lichenia i Kalisza.


